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koliko tokom septem-
bra budu usvojene iz-
mene i dopune Zako-
na o visokom obrazo-

vanju i studentima bude omo-
gu}en upis naredne godine u
statusu bud`etskih sa 48 ESP
bodova, najve}i razlog za nji-
hov eventualni protest }e biti
otklonjen. Nadam se da do
protesta ne}e do}i i da }e novi
Rektorski kolegijum na}i za-
jedni~ki jezik sa studentima,
pre svega kroz saradnju sa legi-
timnim studentskim predstav-
nicima - poru~uje Vladimir
Bumba{irevi}, novi rektor
Univerziteta u Beogradu, koji
1. oktobra stupa na tu du`nost.

Kao jedan od prioriteta u
radu Bumba{irevi} navodi na-
stavak reforme nastavnog pro-
cesa, {to se, kako ka`e, poklapa
sa zahtevom studenata za sma-
njenje broja bodova za upis. 

- Taj zahtev govori da po-
stoje odre|eni problemi sa re-
formom. Neophodno je celovi-
tije sagledati {ta je do sada u~i-
njeno i gde je optere}enje pre-
veliko, kako bi se izvr{ile odre-
|ene korekcije - isti~e Bumba-
{irevi}.

O tim problemima se pri~a ve}
nekoliko godina, ali je evident-
no da odlaze}i rektor nije uspeo
da natera fakultete da privedu
kraju reformu na osnovnim stu-
dijama.

- Fakultetima sada predsto-
ji drugi ciklus akreditacije, ta-
ko da bi oni trebalo da sagle-
daju gde optere}enje nije do-
bro odmereno. Ali, optere}e-
nje je samo jedan segment
evaluacije studijskog progra-
ma. Veoma je va`no sagledati
ishode u~enja, sticanje prak-
ti~nih znanja i kompetencija i
prilagoditi programe zahtevi-
ma tr`i{ta rada.

Ali ako studenti ka`u da ima
profesora koji predaju po istoj
knjizi ve} 20 godina i da njih re-
forma ni bolonja ne zanimaju,
{ta vi kao rektor mo`ete da
uradite?

- Neverovatno mi izgleda
da neko radi po istoj knjizi 20
godina. U krajnoj liniji, mi
svake godine osavremenjuje-
mo studijske programe. Ako
je to {to navodite ta~no, deka-
ni i odgovaraju}a tela na fa-
kultetima bi morali da izvr{e

pritisak na takve profesore, da
se to promeni.

Kako }ete se izboriti sa proble-
mom finansiranja u uslovima
kada dr`ava ne izdvaja dovoljno
novca za visoko obrazovanje? 

- To je najbolnija ta~ka vi-
sokog obrazovanja. Ostaje da
se nadamo da }e se obistiniti
izjave ministra prosvete i nau-
ke da je potrebno ve}e izdva-
janje za visoko obrazovanje,
{to je zacrtano i u strategiji ob-
razovanja. To je u vreme eko-
nomske krize te{ko izvodljivo,

ali bi finansiranje trebalo bar
da bude stabilno, jer se bez to-
ga malo {ta mo`e u~initi. Dru-
gi izvor finansiranja mogu da
budu {kolarine stranih stude-
nata. Trenutno kod nas studi-
ra mali broj stranih studenata,
ali to {to se Univerzitet u Beo-
gradu nalazi na [angajskoj li-
sti mo`e da bude dodatni ar-
gument u privla~enju ovih
studenata.

Te{ko da }e strani studenti do-
}i na Beogradski univerzitet sa-

mo zato {to smo se na{li na toj li-
sti izme|u 401. i 500. mesta.

- To jeste jedan, ali vrlo zna-
~ajan parametar u proceni ne-
kog univerziteta. Ako pogleda-
te finansiranje na{ih mladih
talenata koji `ele da nastave
studije u inostranstvu, vide}e-
te da je jedan od uslova finan-
siranja da se univerzitet nalazi
na [angajskoj listi. Treba radi-
ti na uvo|enju vi{e studijskih
programa na engleskom jezi-
ku i razvijanju zajedni~kih
programa sa inostranim uni-
verzitetima. Mi imamo ugovo-
re sa velikim brojem univerzi-
teta i neki fakulteti, kao {to je
recimo FON, ve} imaju takvu
saradnju.

Mnogi od tih ugovora su samo
na papiru.

- Ta~no, ali ih treba iskori-
stiti da se naprave zajedni~ki
studijski programi. Na tome
}emo raditi.

Koliko je zna~ajno pozicionira-
nje BU na [angajskoj listi?

- To je veliki uspeh i rezul-
tat pravilno usmerenih napo-
ra, pre svega rektorskog kole-
gijuma, uz zna~ajnu pomo}
Ministarstva prosvete i nauke,
kao i velikog broja nastavnika i
istra`iva~a sa fakulteta i insti-
tuta u sastavu univerziteta.
Ovo istovremeno predstavlja i

obavezu, ali i podstrek za dalje
unapre|enje rada na univerzi-
tetu. Iako postoji ~itav niz raz-
li~itih lista akademskog rangi-
ranja univerziteta u svetu, sva-
kako je najpresti`nija upravo
takozvana [angajska lista. I
pored mnogo opravdanih kri-
tika izbora kriterijuma za ran-
giranje, adekvatno mesto na
ovim listama doprinosi ve}em
ugledu i atraktivnosti univer-
ziteta. Pored toga, globalne
klasifikacije i rangiranje uni-

verziteta predstavljaju pokre-
ta~ unapre|enja rada na uni-
verzitetima. 

Kada ka`ete da se zala`ete za
funkcionalnu integraciju univer-
ziteta, uz o~uvanje zna~ajnog
stepena autonomije fakulteta,
zna~i li to odr`avanje postoje}eg
stanja? Poznato je da postoje ve-
liki otpori su{tinskoj integraciji
univerziteta.

- Te{ko je zamisliti kako bi
funkcionisala su{tinska inte-
graciju svih fakulteta i institu-
ta u sastavu Beogradskog uni-
verziteta. To bi, pre svega, do-
velo do zna~ajnog pove}anja
administracije, {to poku{ava-
mo da izbegnemo. Funkcio-
nalna integracija o kojoj govo-
rim treba da omogu}i efika-
sniji rad i upravljanje univerzi-
tetom. Glavni pokreta~ inte-
gracije vidim u daljem razvija-
nju  zajedni~kih studijskih
programa posebno na master
i doktorskim studijama, kao i
razvijanje zajedni~kih istra`i-
va~kih projekata me|u ~lani-
cama univerziteta. Da bi se to
postiglo potrebna je ve}a sa-
radnja fakulteta i instituta kroz
istra`iva~ke projekte, ali i kroz

akon plasmana na
[angajsku listu 500
najboljih svetskih
visoko{kolskih in-

stitucija, Beogradski univerzitet
o~ekuje najnovije rezultate ran-
giranja na jo{ dve liste - Kju Es i
The Times Higher Education.
Rektor BU Branko Kova~evi}
uspeo je da na kraju drugog
mandata ostvari cilj koji je zacr-
tao, oceniv{i da je plasman na-
{eg najstarijeg i najve}eg univer-
ziteta na [angajsku listu „ravan
olimpijskom“. Kova~evi} isti~e
da }e Univerzitet u Beogradu na
toj listi verovatno biti i naredne
godine, s obzirom da su sada ra-
~unati rezultati iz 2010, a u 2011.
na{i nau~nici su objavili jo{ vi{e
radova u me|unarodnim ~aso-
pisima. Istovremeno je smanjen
broj radova koji nemaju oznaku
da su nastali na BU, {to je bila
glavna prepreka za na{ raniji
plasman na [angajsku listu.

PRESUDAN NAU^NI RAD
- Ova lista je neformalan, ali

presti`an sistem rangiranja, u
koji uspeva da u|e tek dva odsto
svetskih univerziteta. Univerzitet
u Beogradu poku{avao je da se
na|e na listi poslednje tri godine.
Rezultat je ostvaren nakon trogo-
di{njeg rada komisije za ulazak
Univerziteta u Beogradu na [an-
gajsku listu, koju sam formirao
na po~etku drugog mandata. To
je zajedni~ki uspeh istra ìva~a sa
fakulteta i iz instituta - ka`e rek-
tor BU Branko Kova~evi}. 

Bodovanje za ulazak na ovu
listu vr{i se po {est nau~nih pa-
rametara, od kojih se dva od-
nose na Nobelovu nagradu,
druga dva su, tako|e, veoma
zahtevni - najcitiraniji nau~ni-
ci sveta i radovi u ~asopisima
Nej~er i Sajans, a Srbija je {an-
su videla u preostala dva para-
metra, koja se odnose na broj
kvalitetnih nau~nih radova. 

Rektor Kova~evi} obja{njava
da je broj objavljenih nau~nih ra-
dova jedan od kriterijuma na sko-
ro svim rang-listama univerzite-
ta, ali ga [angajska lista potencira.

- Drugi gledaju kompletan ̀ i-
vot na univerzitetu, nastavu, stu-
dente, {ta se sa njima kasnije de-
{ava, kakva im je karijera, koliki

uticaj imaju na dru{tvo i zajedni-
cu. To se prati preko alumni or-
ganizacija, u kojima ne moraju da
budu samo biv{i studenti, ve} svi
koji ho}e da pomognu univerzi-
tetu. Bil Gejts je ~lan nekoliko
alumni organizacija, on je zidao
zgrade Stanfordu, Berkliju i Har-
vardu, iako je bio student Harvar-
da - obja{njava Kova~evi}. 

HRABRI POTEZI
Statisti~ki podaci govore da

je poslednjih nekoliko godina
zna~ajno pove}an broj objavlje-
nih radova na{ih nau~nika u
me|unarodnim ~asopisima -
2006. imali smo 1.600 radova, a
pro{le godine oko 4.500. 

- Ovo je sjajan uspeh i trebalo

je da do|e nekoliko godina rani-
je, da nije bilo problema sa ne-
potpisivanjem radova. Ministar-
stvo nadle`no za nauku predu-
zelo je u poslednje tri godine niz
mera, uklju~uju}i i smanjenja
plata, kako bi se ovaj problem re-
{io - ocenio je Tibor Sabo, po-
mo}nik ministra za nauku.

Uspeh Univerziteta u Beo-
gradu neki su poku{ali da ospo-
re zbog ~injenice da smo na za-
~elju ove liste. Naime, Srbija za-
uzima poziciju od 401. do 500.

mesta, a u toj grupi se nalazi sto
visoko{kolskih ustanova, pore-
|anih po abecednom redu. Oni
koji rangiraju univerzitete ne sa-
op{tavaju gde se nalazi odre|e-
ni univerzitet, u odnosu na kon-
kurenciju u istoj grupi. Upu}eni
tvrde da su razlike minimalne.
U javnosti je razli~ito tuma~en i
podatak da se Beogradski na{ao
ispred Ljubljanskog i Zagreba~-

Biti na 
[angajskoj listi

Udvostru~ena
nau~na produkcija

Pi{e: Vera Dondur

Rangiranje univerziteta se sprovodi decenijama, a u novije
vreme [angajska rang-lista univerziteta je najpoznatija i
smatra se najpresti`nijom listom u svetu. 

Uspeh Univerziteta u Beogradu da se na|e na toj listi je
veliko priznanje za na{e visoko obrazovanje i nauku.
Kriterijumi na osnovu kojih se ova lista formira svake godine
obuhvataju niz parametara, kao {to su broj nosilaca Nobelove
nagrade me|u nastavnicima i studentima datog univerziteta,
broj nau~nih radova u najpresti`nijim ~asopisima Nej~er i
Sajans, broj nau~nih radova koji su tokom godine publikovali
nastavnici i saradnici univerziteta. 

Univerzitet u Beogradu, koji u svom sastavu ima 31 fakultet
i 11 nau~nostra`iva~kih instituta, u prethodnih nekoliko
godina udvostru~io je svoju nau~nu produkciju i sasvim se
zaslu`eno ove godine na{ao na listi od 500 najboljih
univerziteta u svetu. Zasluge za ovaj uspeh svakako pripadaju
istra`iva~ima sa fakulteta i instituta, ali i celokupnom dru{tvu
koje je u prethodnih nekoliko godina po~elo da ula`e u
opremu i infrastrukturu kao i u mlade, koji ~ine vi{e od 40
posto istra`iva~a na univerzitetu. 

Uspeh u nauci zahteva talenat, rad, samopregor,
savremenu opremu, me|unarodnu saradnju, tako da mesto
na [angajskoj listi Univerziteta u Beogradu treba posmatrati i
kao obavezu dru{tva da na visoko obrazovanje i nauku gleda
kao na mo`da najve}u {ansu za budu}i razvoj i prosperitet. 

Okrenutost prema nauci, dobro usmerena istra`ivanja,
dobar istra`iva~ki kadar su osnovna pretpostavka za razvoj
novih proizvoda i tehnologija. Univerzitet u Beogradu je
na~inio ovaj prvi veoma zna~ajan korak, a opstanak me|u 500
najboljih u svetu zavisi}e u narednom periodu od pove}anja
nau~ne produkcije, broja mladih koji ostaju na univerzitetu, ali
pre svega od materijalnih uslova u kojima se rezultati
ostvaruju. 

Autorka je predsednica Nacionalnog saveta za nauku

kog univerziteta. Nadle`ni su
razre{ili dilemu - na{ univerzitet
zaista je bolje rangiran jer ima
vi{e radova od pomenute dve vi-
soko{kolske ustanove.

Komentari{u}i najnovije re-
zultate, Tibor Sabo ka`e da je
prvih 400 univerziteta u svetu
iz 38 zemalja, a da Srbija deli
39. mesto u nauci. O kakvom se
uspehu radi, Sabo ilustruje po-
datkom da je na{a dr`ava po
brzini izdavanja gra|evinskih
dozvola na 175. mestu u svetu. 

- Pet vode}ih svetskih zema-
lja ima 275 univerziteta na listi,
a prvih 10 dr`ava ima 354 uni-
verziteta. Sve ostale zemlje ima-
ju 150 mesta, {to pokazuje da ni-
je lako do}i na [angajsku listu -
ka`e Sabo.

TAKMI^ENJE ILI SARADNJA
Ova pri~a aktuelizovala je od-

nos izme|u fakulteta i instituta
u sastavu Univerziteta u Beogra-
du. Nakon brojnih komentara
da su za uspeh BU najzaslu`niji
nau~nici iz instituta, u javnosti
se stekao utisak da se istra`iva~i
na suprotstavljenim stranama.
Nadle`ni tvrde suprotno. To
potkrepljuju podatkom da je
5.000 istra`iva~a zaposleno na
fakultetima BU, a 1.000 na insti-
tutima, te da su u 2010. godini
Medicinski i Farmaceutski fa-
kultet imali vi{e radova bez afi-
lijacije nego na{ najve}i institut
„Vin~a“, kao i Institut za fiziku

- Na{ univerzitet bez instituta
ne bi bio na [angajskoj listi, ali ne
bi bio i bez fakulteta. Pogre{no je
{to je kreirana atmosfera takmi-
~enja. Mi nismo ni u kakvoj
utakmici, na{e misije su razli~ite.
Studije ne mogu da budu kvali-
tetne, ako nema istra ìvanja, ako
nastavnik nije na frontu nauke, a
instituti ne mogu kvalitetno da se
bave naukom ako nemaju stalan
priliv mladih koji su zavr{ili fa-
kultet. Na{ prirodan odnos je
simbioza. Instituti su ravnoprav-
ne ~lanice univerziteta i drago
nam je {to smo doprineli ovom
uspehu. Doprinos Instituta za fi-
ziku je veliki. Mi objavljujemo
puno kvalitetnih radova, koji
imaju visoke impakt faktore i ve-
liku citiranost - ka`e Aleksandar
Beli}, direktor Instituta za fiziku. 

Da u odnosima dve strane
nije sve ru`i~asto, mo`e se na-

slutiti i iz programa rada budu-
}eg rektora BU Vladimira Bum-
ba{irevi}a, koji je najavio mno-
go ve}e anga`ovanje istra`iva~a
iz instituta u ̀ ivotu univerziteta.

Na pitanje {ta bi trebalo ura-
diti da bi nau~nici iz instituta
ose}ali ve}u pripadnost univer-
zitetskoj zajednici, Beli} odgova-
ra da je neophodno liberalizova-
ti re`im mentorstva i omogu}iti
svim ljudima u nau~nim zvanji-
ma u institutima da mogu biti
mentori za doktorske teze, ako
ih studenti izaberu. Tako|e, is-
tra`iva~i iz instituta moraju se
vi{e uklju~iti u nastavu na dok-
torskim studijama. A to, kako
ka`e, zahteva „doterivanje“ po-
stoje}ih zakonskih re{enja i usa-
gla{avanje statuta pojedinih fa-
kulteta sa univerzitetskim, {to }e

omogu}iti uklju~ivanje kvalitet-
nih kadrova iz instituta u nasta-
vu na doktorskim studijama. 

Evropa uveliko razmi{lja o
pravljenju svoje rang-liste uni-
verziteta, ali se diskusije vode
oko kriterijuma za rangiranje.
To sasvim izvesno ~eka i nas,
ukoliko se ostvare najave resor-
nog ministra @arka Obradovi}a
da takva lista bude napravljena
na nivou Srbije. Bez obzira na
nedostatke, [angajska lista tre-
nutno je najpresti`nija u svetu i
uspeh Univerziteta u Beogradu
ne treba potcenjivati. Tim pre
{to je u akademskoj zajednici
mnogo puta isticano da su {an-
gajski kriterijumi nama nedosti-
`ni i da favorizuju samo velike i
bogate univerzitete. Ovo je do-
kaz da se rezultat mo`e ostvariti
kada se radi zajedno i sistemski,
ali i kada se postavi jasan cilj. 

Vesna Andri}

Biti na [angajskoj listi
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Neprikosnoveni Harvard
Me|u prvih 20 na [angajskoj listi, ~ak 17 univerziteta su ameri~ki, dva
su britanska, dok se na 20. mesto plasirao i jedan azijski - Univerzitet u
Tokiju. Godinama unazad prvo mesto zauzima neprikosnoveni Harvard.
Slede Stanford, MIT, Berkli, Kembrid`, kalifornijski Institut za tehnolo-
giju, Prinston, Kolumbija, Univerzitet u ^ikagu i Oksford.   

Sve bolji
Prema broju nau~nih radova, Univerzitet u Beogradu se nedavno plasi-
rao na 396. mesto u konkurenciji od 3.000 najboljih svetskih nau~noi-
stra`iva~kih organizacija na listi www.scimagoir.com. Beogradski uni-
verzitet je popravio poziciju na Vebometriks listi, koja meri „vidljivost“
na internetu. U konkurenciji ne{to vi{e od 20.000 svetskih univerziteta
BU je zauzeo 547. mesto, dok je po~etkom godine bio na 716. mestu.
Zanimljivo je da se na{ najve}i univerzitet dobro kotira na jo{ jednoj zna-
~ajnoj,  ali u javnosti nepoznatoj rang- listi visoko{kolskih ustanova, ko-
ju objavljuje holandski Univerzitet u Lajdenu. Me|u 500 svetskih uni-
verziteta BU zauzima 495. poziciju, odnosno 217. mesto u Evropi.

Van dnevne politike
Ima li, po va{em mi{ljenju, politike na univerzitetu? Neki kriti-

kuju akademsku zajednicu {to ne reaguje na brojne pojave u dru-
{tvu, izuzev manjeg broja takozvanih nezavisnih intelektualaca?

- Univerzitet ne mo`e da bude apoliti~an, ali je politi~ko organizo-
vanje na univerzitetu nedopustivo. Univerzitet je va`an deo dru{tva i
rukovodstvo i Senat treba da reaguju ukoliko je re~ o nekim pitanjima
od zna~aja za obrazovanje i dru{tvo u celini, ali ne mislim da treba da se
anga`uju u svakodnevnim politi~kim de{avanjima.

Da li ste vi bliski nekoj politi~koj opciji?
- Nisam ~lan nijedne politi~ke partije.

Stari studenti
Kakva je sudbina starih studenata?
- Jedan od zadataka koji nas ~eka po~etkom {kolske godine je pra-

vljenje ta~ne evidencije koliko ima takvih studenata, na kojim godina-
ma su stali i {ta se mo`e u~initi da im se pomogne da okon~aju studije.
Neki fakulteti to ve} rade.

Vladimir Bumba{irevi}, novi rektor BU, 
najavljuje nastavak reforme visokog obrazovanja

Podstrek za univerzitet
RAZGOVORLI^NI STAV

I institutima mesto prorektora:
Vladimir Bumba{irevi}
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Univerzitet u Beogradu u dru{tvu najboljih 

Istra`iva~ima 
iz instituta uz
zasluge i prava

Instituti su ravnopravni: 
Aleksandar Beli}

Ostvario cilj: Branko Kova~evi}



uklju~ivanje istra`iva~a sa insti-
tuta u nastavni proces, naro~i-
to na doktorskim studijama. Za
ve}u funkcionalnu integraciju
potrebno je zavr{iti usposta-
vljanje jedinstvenog informaci-
onog sistema. 

Ulazak Beogradskog univerzi-
teta na [angajsku listu je ponovo
otvorio pitanje odnosa univerzi-
teta i zaposlenih na institutima,
koji imaju problema sa mentor-
stvom.

- Neki problemi su pravne
prirode i odre|eni su pravilima
za akreditaciju. Odre|enih
problema ima i zbog razli~itih
statuta fakulteta, pa neki do-
zvoljavaju istra`iva~ima sa in-
stituta da budu mentori, dok
drugi tra`e i komentore sa fa-
kulteta, {to nije prepreka ako je
re~ o zajedni~kom istra`iva~-
kom radu. 

Brine li vas podatak da je sve-
ga 57 odsto profesora sposobno
da radi sa doktorantima i da polo-
vina profesora nikada nije objavi-
la rad u stru~nom ~asopisu?

- Kako da ne. Ne znam ta~ne
procente, ali je sigurno da poje-
dini nastavnici na odre|enim
fakultetima nisu pro{li reizbor
ili nisu mogli da napreduju u
vi{e zvanje jer nisu ispunili
uslov u vezi sa publikovanjem
radova u me|unarodnim ~aso-
pisima. Jedan od razloga zbog
kojih je Beogradski univerzitet
dospeo na [angajsku listu je
pove}anje kriterijuma za izbor
u nastavni~ka zvanja. Na Medi-
cinskom fakultetu su ti kriteri-
jumi menjani ~etiri puta, dakle,
polako se pove}avaju, a sli~no
je i na drugim fakultetima. No-
vi kriterijumi koje radi Nacio-
nalni savet za visoko obrazova-
nje }e polako podizati lestvicu,
a tako }e se podizati i kvalitet na
fakultetima.

Nacionalni savet se ve} na po-
~etku suo~ava sa problemima -
ka`u da bismo ostali bez mento-
ra u dru{tvenim naukama, ako bi
se usvojili predlo`eni kriterijumi. 

- Mo`da ne treba podizati
kriterijume linearno za sve
oblasti. Postoje razli~iti kriteri-
jumi za prirodne i medicinske,
u odnosu na dru{tvene nauke.
Ne treba zaustavljati grane ko-
je brzo napreduju, tu treba po-
dizati lestvicu,  ali i grane koje
mo`da nisu podjednako razvi-
jene treba postepeno dovoditi
do toga da su publikacije u pri-
znatim me|unarodnim ~asopi-
sima neophodne. Naravno, po-

stoje oblasti od nacionalnog in-
teresa koje nisu toliko intere-
santne za publikovanje radova
u me|unarodnim ~asopisima,
{to je jedan od argumenata ko-
ji iznose profesori dru{tvenih
nauka. Tu treba napraviti jasnu
strategiju - {ta je od nacional-
nog interesa i {ta treba tretirati
na poseban na~in.

Da li }ete ispuniti obe}anje da
instituti imaju predstavnika me-
|u prorektorima?

- Zalaga}u se za to, jer je to
jedan od na~ina za postizanje

funkcionalne integracije uni-
verziteta. 

Da li je ta~no da su prirodne na-
uke ostale bez predstavnika u
Rektorskom kolegijumu jer su
imale samo jednog kandidata?

- Imao sam 10 veoma dobrih
kandidata, od kojih je trebalo da
izaberem ~etiri. Te`io sam da
napravim izuzetno funkciona-
lan i kompatibilan tim i to je bi-
lo odlu~uju}e u izboru kandida-
ta. Mislim da je svako od izabra-
nih prorektora dosad pokazao
rezultate u resoru za koji je iza-

bran. Ako se bude birao prorek-
tor iz reda zaposlenih na insti-
tutima, verovatno }e biti zastu-
pljene prirodne nauke.

Koliko je va{a pozicija kao rek-
tora ograni~ena, imaju}i u vidu
postoje}e stanje - jake fakultete i
slab univerzitet?

- Nadam se da }u blagom re-
organizacijom univerziteta
mo}i da uti~em na neka pita-
nja. Potrebno je prepustiti ve}e
ingerencije ve}ima grupacija,
posebno kada je re~ o proble-
mima koji su specifi~ni za poje-

dine grupacije. Ve}a grupacija
treba {to ~e{}e da se sastaju i da
Senatu predla`u {to vi{e kon-
kretnih re{enja, o kojima bi se
potom diskutovalo. 

Ko }e platiti akreditaciju koja
predstoji fakultetima?

- I to je jedan od problema.
Nadam se da }e kroz finansira-
nje univerziteta biti re{eno to
pitanje. Postavlja se tako|e pi-
tanje da li cenu treba smanjiti
jer su studijski programi ve}
pro{li kroz akreditaciju. 

Vesna Andri}
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osle ulaska Beo-
gradskog univer-
ziteta na [angaj-
sku listu, na{ cilj

je da se na toj rang-listi za
~etiri godine na|e i Univer-
zitet u Novom Sadu. Poku-
{a}emo da unapredimo
uslove u kojima rade na{e
visoko{kolske ustanove, jer
to direktno uti~e na ostvari-
vanje ovakvih rezultata. Do-
laskom na ~elo Ministarstva
prosvete, zatekli smo veoma
te{ku situaciju u visokom
obrazovanju, pre svega,
ogromna dugovanja fakul-
tetima za materijalne tro-
{kove. Uprkos krizi, perma-
nentno smo pove}avali
sredstva za materijalne tro-
{kove, vi{e nego {to su rasle
plate - ka`e @arko Obrado-
vi}, ministar prosvete, nau-
ke i tehnolo{kog razvoja. 

Me|u prioritete u na-
rednom mandatu Obrado-
vi} navodi sprovo|enje re-
{enja iz strategije obrazo-
vanja, svuda gde je to mo-
gu}e, zatim usvajanje za-
kona o osnovnoj, o sred-
njoj {koli i obrazovanju od-
raslih, kao i izmene zakona
o ud`benicima i o visokom
obrazovanju.

- Nastavljamo sprovo|e-
nje koncepta male mature,
pripremamo budu}u veliku
maturu za fakultete, nasta-
vi}emo edukaciju nastavni-
ka, ulaganje u {kolsku infra-
strukturu... Ove godine po-
~e}e projekat „Srbija u regi-
onu“, u okviru koga }emo
stipendirati po pet pripadni-
ka srpske zajednice iz osam
zemalja sa kojima se grani-
~imo. Oni }e imati priliku
da u Srbiji zavr{e studije.
Cilj projekta je ja~anje veze
izme|u matice i Srba u regi-
onu - navodi Obradovi}.

Najavili ste da }e u sep-
tembru biti usvojene izmene
Zakona o visokom obrazova-
nju, ~ime }e granica za upis
bud`etskih studenata ostati
48 bodova. Naredne godine
uslovi }e biti stro`i.

- Uslov za bud`etski sta-
tus idu}e godine }e biti 50 i
vi{e bodova. Za to re{enje
smo se opredelili, jer se is-
piti na razli~itim fakulteti-
ma razli~iti vrednuju, a to
}e omogu}iti i da obuhva-
timo mnogo vi{e studena-
ta. U razgovoru sa pred-
stavnicima studenata smo
se dogovorili da se naredne
godine smanji jedan ispit-
ni rok, a 2014/2015. jo{ je-
dan, i tada }e uslov za upis
na bud`et biti 60 bodova. 

Da li o~ekujete reakcije
studenata?

- Sasvim je logi~no da se po-
ve}anjem broja bodova za upis,
smanjuje broj ispitnih rokova.
To ka`u i predstavnici studena-
ta sa kojima sam razgovarao. Na
fakultetima se pove}ava prola-
znost, sada se druga~ije razgova-
ra o izvo|enju nastave, sadr`aju
studijskih programa, optere}e-
nju studenata, ud`benicima...
Naravno da }e neko uvek biti ne-
zadovoljan. Na evropskim uni-
verzitetima imate dva ili tri ispit-
na roka, a mi }emo imati ~etiri. 

Za{to strategiju obrazovanja
ne}e usvojiti Narodna skup{tina?

- Ne postoji zakonska oba-
veza za to, ali }emo odmah na-
kon usvajanja strategije na Vla-
di, predstaviti ovaj dokument u
Skup{tini. Na{a ideja je, ne sa-

mo da upoznamo resorni od-
bor ve} da organizujemo javno
~itanje strategije u parlamentu. 

Da li }e se postoje}i predlozi za-
kona dora|ivati?  

- Procedura zahteva da se ko-
lege iz drugih ministarstava izja-
sne o ovim zakonima, ali ne o~e-
kujem da }e se predlozi bitnije
menjati. Razgovara}emo sa
predstavnicima Agencije za bor-
bu protiv korupcije, po{to je bi-
lo primedbi na transparentnost
u postupku nabavke ud`benika. 

Ko }e ~initi va{ tim?
- Imamo tri dr`avna sekre-

tara: Radivoje Mitrovi} }e biti
zadu`en za nauku, Muhedin
Fijuljanin za preduniverzitet-
sko obrazovanje, a Zoran Ma{i}
za visoko obrazovanje. Kolega

Fijuljanin je ~lan SDA-a, a Zo-
ran Ma{i} je iz SNS-a. 

Da li je to deo koalicionog spo-
razuma?

- Nismo pravili koalicioni
sporazum, to je d`entlmenski
dogovor da ljude koji su pokaza-
li kvalitet uklju~imo u pojedina
ministarstva. [to se ti~e pomo}-
nika, predstoji nam sistematiza-
cija. Poku{a}emo da kroz dru-
ga~iju organizaciju sektora sma-
njimo broj pomo}nika. 

Da li je povi{ica od dva odsto u
oktobru i jo{ toliko u aprilu idu}e
godine poslednja ponuda Vlade?

- Nije ni prva, ni poslednja,
nego jedino mogu}a i realna. Na
to ukazuju svi ekonomski para-
metri. I kolega Dinki} i ja sma-
tramo da prosvetni radnici treba
da imaju ve}e plate, ali su mo-
gu}nosti ograni~ene. Nastavi}e-
mo isplatu jubilarnih nagrada,
svi prosvetni radnici }e za {kol-
sku slavu dobiti jednokratno po
4.000 dinara. Pripremamo ured-
bu koja }e omogu}iti da 22.000
zaposlenih u pred{kolskim usta-
novama u Srbiji primaju iste pla-
te prema stepenu stru~ne spre-
me, a lokalne samouprave koje

imaju sredstva mogu da ispla}u-
ju i ve}e zarade. Ta uredba bi tre-
balo da po~ne da se primenjuje
od 1. januara 2013. godine. Ide-
ja je da u slede}e tri godine izvr-
{imo korekciju koeficijenata, ka-
ko bi se ustanovio pravedan od-
nos koji uva`ava stru~nu spre-
mu i posao koji se obavlja. 

Mislite li da }e prosvetni radni-
ci imati razumevanja ako im za
celu 2013. godinu nudite povi{icu
od samo dva odsto?

- Svi u Vladi znamo da je
ekonomska situacija te{ka i da
to pove}anje nije dovoljno, ali

ovo je jedino mogu}e i sigurno.
Pojedini predstavnici sindikata
su svesni situacije i oni su `ele-
li da znaju da li }e pove}anje
koje smo ponudili biti sigurno. 

Izneli ste podatak da u prosve-
ti 28.000 nastavnika nema pun
fond ~asova. Nedavno ste razgo-
varali sa predstavnicima Svetske
banke o kreditu za otpremnine.
Da li je obezbe|ivanje kredita
uslov za re{avanje problema teh-
nolo{kih vi{kova? 

- Tema razgovora sa Svet-
skom bankom nije bila nepot-
pun fond ~asova, ve} {ta plani-
ramo da radimo, kako tro{imo
sredstva i da li smo efikasni u to-
me. Od {kolske 2014-2015. go-
dine po~inje sistem finansiranja
obrazovanja po broju u~enika i
kredit nam je potreban da bi-
smo re{ili pitanje vi{kova zapo-
slenih koji }e se tada pojaviti u
zna~ajnijem broju. Predstavnici
Svetske banke su nam rekli da
}e to pitanje morati da bude re-
{eno na nivou Vlade. To smatra
i ministar finansija Mla|an Din-
ki} i oko toga nema nesaglasno-
sti u Vladi. Ne}emo da ulazimo
u pri~u o finansiranju po u~eni-
ku dok ne obezbedimo socijalni
program. Moram da podsetim
da 95 odsto bud`eta za obrazo-
vanje odlazi na plate, a da smo
na{im, ali i stranim sredstvima
izgradili 28 {kola, opremili 700
objekata, finansirali nabavku
besplatnih ud`benika. Ove godi-
ne }e 303.500 u~enika od prvog
do ~etvrtog razreda dobiti vi{e
od 2,8 miliona knjiga. Ve} dve
godine finansiramo doktorske
studije, a pove}an je i broj bu-
d`etskih studenata. 

Kakav je epilog navodnog pro-
davanja testova zavr{nog ispita
ispred tri beogradske {kole? 

- Narednih dana o~ekujemo
kona~ni izve{taj nadle`nih or-
gana, ali prema na{im sazna-
njima ti testovi su bili falsifikat.

Vesna Andri}
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Kolar~eva zadu`bina 

Centar za nastavu stranih jezika

Vladimir Bumba{irevi}:
Podstrek za univerzitet
Nastavak sa 3. strane 

@arko Obradovi}, ministar prosvete, nauke i tehnolo{kog razvoja

Povi{ica plata od ~etiri odsto
jedino mogu}a i realna

INTERVJU

P

O Ro{tiljijadi
Nedavno ste otvorili leskova~ku Ro{tiljijadu. Mnogi su se pi-

tali otkud vi na tom doga|aju. Premijer vas je zadu`io da sa ko-
alicionim partnerima razgovarate o promenama koalicija u lo-
kalnoj vlasti. Zna~i li to da }ete se manje baviti prosvetom?

- Naravno da ne. Prosveta i nauka  su prioritet. Kao ~lan Vlade dobi-
jam odre|ene obaveze koje ne spadaju samo u resor koji vodim. Poziv
da otvorim Ro{tiljijadu dobio sam pre tri nedelje i taj doga|aj bi pro{ao
potpuno nezapa`eno, da tog dana nije bila sednica Glavnog odbora
SNS-a, koji je zahtevao da se menja lokalna vlast, izme|u ostalog i u Le-
skovcu. Neki su me pitali da li sam zbog toga do{ao. Moram da ka`em
da ovu manifestaciju za osam dana poseti izme|u 500.000 i 600.000
ljudi. Kao predstavnik Vlade na ovakvom doga|aju jasno pokazujemo
vrednost ovakve manifestacije. Ako bi svaki ministar  imao obaveze sa-
mo u svom resoru, onda bi Sabor truba~a u Gu~i trebalo da otvori mini-
star kulture ili turizma. A znamo da nije tako. S druge strane, zadu`enje
koje sam dobio od premijera je partijsko, jer sam i zamenik predsedni-
ka SPS-a. Naravno da to ne}e uticati na posao koji radim.  

Probijen rok
Nacionalni prosvetni savet ne}e usvajati ogledne profile dok

njihovi predlozi ne budu uva`eni. Da li je ta~no da su ogledni
profili kuvar konobar, poslasti~ar, finansijski i poslovni admini-
strator pre{li u redovan sistem zahvaljuju}i va{em potpisu? Jo{
petnaestak ogleda ~eka na usvajanje. Kakva je njihova sudbina?

- Nacionalni prosvetni savet nije odlu~io u zakonskom roku od tri
meseca, pa sam prema zakonu to u~inio ja. Petnaest ogleda je vredno-
vano i dobili su pozitivno mi{ljenje Zavoda za vrednovanje kvaliteta
obrazovanja i vaspitanja. Sada se ~eka da Nacionalni prosvetni savet do-
nese plan i program za te oglede.  

@arko Obradovi}

Ne}emo ulaziti u pri~u 
o finansiranju po u~eniku 

dok ne obezbedimo 
socijalni program

Biti na [angajskoj listi
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U sumra~je vajmarske republike, pritisnute sumnjom i
teskobom povodom nadolaze}eg glajh{altovanja liberalne
demokratije i njene ustavne supstance, nema~ki filozof Artur
Libert po`eleo je bezbedniji i prozra~niji ambijent otvorenog
sveta, te se tragom ove humane ~e`nje doselio u Beograd. 

Uglednom profesoru u ~ast, o~igledno, dr`e}i da ovo
poja~anje ima karakter kulturnog doga|aja, nastavni~ki
kolegijum Beogradskog univerziteta donosi na svet srpski
prevod njegove „Filozofije nastave“ kao izraz akademske
solidarnosti i gostoljubive dobrodo{lice. Nije mi poznato da je
ova knjiga, posle ovog beogradskog, pomalo ceremonijalnog i
gra|anski bajkovitog prvog izdanja, kod nas do`ivela ijedno
ponovljeno, ali se i ono jo{ uvek mo`e prona}i na pra{njavim
policama stare i zaturene knjige boljih biblioteka. Ja sam je
prona{ao u {kolskoj biblioteci Prve kragujeva~ke gimnazije
devedesetih godina pro{log veka, u vreme kada je beogradski
profesor Zdravko Ku~inar nau~no obnavljao i produbljivao
se}anje na Liberta, a kulturni refleks nacije na sli~an na~in
o`ivljavao razumevanje nacionalsocijalizma i du`nosti
inteligencije u dru{tvenim uslovima sumraka univerzalnih
pojmova i vrednosti. Neka dana{nja reminiscencija svoju
motivaciju ograni~i na sadr`insko pitanje nastave.

Kao dosledni kantovac, Libert knjigu zapo~inje odlu~uju}im
pitanjem za definiciju i sistemsko postavljanje pojma i procesa
nastave: kako to da je nastava uop{te mogu}a? Druga~ije
ponovljeno: {ta je prethodni uslov i dovoljan razlog za
osmi{ljavanje i odr`avanje jedne takve prakse u kojoj jedan
nara{taj organizovano predaje svoje znanje, zablude i ve{tine
pokoljenju koje raste? Upro{}eno sasvim: {ta motivi{e ljude i
zajednice da svojim biolo{kim, pravnim i kulturnim
naslednicima prenose kao ba{tinu svoje vi|enje sveta?
Naravno, pitanje je metodskog karaktera, u funkciji zasnivanja
odgovora, koji je krajnje jednostavan i samoo~igledan, te se

zbog te svoje jednostavnosti i jasno}e tako lako gubi iz vida.
Samim ~inom uspostavljanja nastave i organizacijom sistema
obrazovanja ljudi ne samo da izra`avaju svoje ose}anje
pripadnosti {iroj zajednici nego {to je jedan nara{taj i poslovima
koji povezuju vi{e generacija, nego, implicitno barem, time
izra`avaju i svoje pouzdanje u potomstvo, svoje o~ekivanje i
uverenje da }e od njih ne{to biti, da }e oni prevazi}i na{a
ograni~enja i nas same. Sasvim izri~ito, organizovana predaja
znanja zvana {kola po~iva na veri u budu}nost i svojim
postojanjem ovu veru ispoveda.

Kada re~eno malo preudesimo i za potrebe na{eg trenutka
predrugoja~imo, sleduje da je stanje {kolstva i njemu
pripadaju}e nastave po definiciji ta~na mera stanja duha i
budu}nosti koju sebi ovaj nazna~uje. Mogu mediji, politi~ari,
publicisti, propagandisti i iluzionisti da propovedaju {ta im volja
o na{im perspektivama, ciljevima i stremljenjima, sve je to
magla. [ta uistinu na{e dru{tvo planira i priprema za
budu}nost, {ta od nje o~ekuje i ~emu se nada, to se ne ~ita iz
sve~anih izjava, potpisanih ugovora i protokola, nego iz
koncepta i stanja obrazovanja. Ta~no tako mi vidimo svoju
budu}nost kako se odnosimo prema nastavi koju sada
organizujemo. Jedini objektivan i pouzdan indikator
perspektiva jeste aktuelno stanje {kolstva.

Ispod licemerja i {arlatanstva teku}e retorike mi vidimo

jednu zastra{uju}u sliku na{e budu}nosti u stvarnom stanju
na{eg {kolstva i nastave koja se u njemu odvija. Dok su sva usta
zaposlena neobavezuju}om praksom govorenja puna
integracija i evropskih perspektiva, u na{oj {koli se EU ne u~i. O
stvarnoj strukturi i organizaciji EU jedva da i{ta znaju i oni koji tu
perspektivu aktivno zagovaraju, a onima koji valjda u tom
ambijentu treba da `ive i rade mi ama ba{ ni{ta. Ni mukajet.
Evropska unija u doma}oj kulturi nije pre{la prag
dnevnopoliti~ke teme i vrednosti. A i kako bi kad ni na{ politi~ki
sistem nije predmet prosve}ivanja i {kolskog u~enja. Kod nas je
mogu} ~ovek najvi{eg akademskog nivoa obrazovanja koji o
svom politi~kom sistemu, o
institucijama u kojima
elementarna gra|anska prava
treba da ostvari, ne zna
gotovo ni{ta, jer nije ni u~en
tome. A i kako bi, kad u tom
istom obrazovnom sistemu,
koji svoje odlika{e kiti titulom
vukovca, Vuk Karad`i} uop{te
nije obavezna lektira. Sasvim
je mogu} oficijelni
intelektualac koji i ne zna da
je Vuk i{ta pisao, a kamo li {ta.
Ja sam upoznao in`enjere,
biv{e vukovce, koji iskreno
veruju ne samo da je Vuk bio
tek sakuplja~, nekakav
zapisni~ar usmenog predanja,
nego ~ak i to da je on,
zapravo, retrogradna
istorijska li~nost na koju se
pozivaju jo{ samo zatucani
nacionalisti koji bi naciju da
vrate u mitsko-guslarski
horizont pojanja sveta i veka.
To, zbog ~ega je Vuk srpski
Volter, zbog ~ega je
nacionalno oslobo|enje
po~etkom pretpro{log veka
imalo karakter gra|anske
revolucije, niti se u~i niti je to
kome bitno. 

Mitska predstava o
istorijski realnoj emancipaciji
na{e kulture od mita,
naravno, pogoduje stvarnim
retrogradnim predstavama. U
Srbiji danas, ja vam ka`em jer
znam, a vi se smejte, postoje
univerzitetski nastavnici koji
veruju da je na{e poslanje da
ru{imo civilizaciju zapada i
obnavljamo Vizantiju. Ako ne
verujete, proverite ne{to
jednostavnije: kakvo je
povr{no i prose~no

razumevanje Dositejeve krilatice, pod kojom je ovde jednom
davno institucionalizovana i ozvani~ena kultura prosve}enosti.
Knjige, knjige, predragi moji, jo{ se nekako i razume, ali
proverite, za li~ne potrebe, javno razumevanje drugog dela, u
kojem Dositej kao metonimijsko nazna~enje neprosve}enog
sveta, u kontrastu prema knjigama, priziva zvona i praporce. [ta
bi bila zvona, a {ta praporci? Dositeju je kanda bilo jasno da su
rijaliti {ou i obnova Vizantije jedna ista, tesno povezana
antikultura davljenja ~ove~anstva u doma}em blatu, u brlogu
bez budu}nosti i ikakve perspektive.

Zapu{teno stanje na{e {kole, vi{e u obrazovnom nego u
materijalnom pogledu, pouzdani je indikator jedne etike kraja,
bezna|a i besperspektivnosti od koje je zajednica obolela.
Srbija u budu}nost ne veruje niti se ~emu nada. Srbiju je
progutala ~ama. Sveop{ta kriminalizacija, galopiraju}a
depopulacija, java{luk kao folklor, a lenji um kao na~in
pretrajavanja, nisu bazi~ne pojave nego efekti i indukovani
ambijent jedne esencijalne krize budu}nosti i orijentacije.
Najvi{i zadatak politike u Srbiji je da poka`e na zapad, da
uspostavi perspektivu i obnovi vrednosni i civilizacijski horizont
prosve}enosti. Ta reforma po~inje sadr`inskom reformom {kole
i obrazovanja. Do tada, na nebu iznad Srbije pisa}e 
NA PRODAJU, a odlazak i preseljenje funkcionisa}e kao jedini
aktivni izraz nasu{ne potrebe ~oveka da se nada boljem.

Autor je narodni poslanik stranke Zajedno za [umadiju 
i ~lan Odbora za nauku i obrazovanje u Narodnoj 

skup{tini Republike Srbije

ko vam se dete rodi
ba{ u danu kada je
uhap{en Sloba Milo-
{evi}, onda vam je su-

|eno da vas i kroz obrazovanje
va{e mezimice ceo `ivot prati
nekakav politi~ki predznak. Tu
generaciju 2001. su, ina~e, zva-
li „\in|i}eva deca“, jerbo su ro-
|ena nedugo posle 5. oktobra,
pa se pretpostavljalo da su rodi-
telji inspirisani tim historijskim
doga|ajem masovno & organi-
zovano krenuli da se reprodu-
kuju u svim pravcima. I posle
neko nek ka`e da demokratija
nije bolji afrodizijak od ri`o-
ta sa crnim tartufima. 

Znate ono pitanje koje
novinari tabloida obave-
zno postavljaju neuda-
tim estradnim pevaljka-
ma: „Kada }ete se ostva-
riti u ulozi majke?“ A pe-
valjka odgovori: „Velika mi
je `elja da se ostvarim u ulozi
majke, ali mislim da }u sa~ekati
jo{ malo po{to mi je karijera na
prvom mestu. Kada se odlu~im
na taj korak, vi }ete prvi biti oba-

ve{teni“. U takvom jednom okru-
`enju, gde pevaljke prvo obave-
{tavaju tabloide da su trudne, pa
tek onda mu`a i ostalu mnogo-
brojnu rodbinu, jelte, „\in|i}eva
deca“ su bar bila sigurna da nji-
hov datum ro|enja nije odredila
karijera, ve} ono {to se zove - dru-
{tveno-politi~ke okolnosti u na{oj
zemlji & okru`enju. 

KO[TUNICA ILI TADI]
I do{ao je tako dan da odabe-

rete jednu od O[ iz va{e op{tine
gde }e dete ste}i obavezno

osnovno obrazovanje. Nikako
vam, u startu, nije jasno po ~emu
se razlikuju osnovne {kole osim
po tome {to je jedna najbli`a, a

ostale su dalje. A vi svakako ne
biste `eleli da u sred Beograda
va{ prvak izigrava |aka pe{aka.
Istina, ne toliko zbog prvaka, ko-
liko zbog vas, koji }ete bar pet go-
dina svako jutro oko pola osam
morati da prelazite odre|enu
distancu u disciplini brzo hoda-
nje sa elementima sprinta, u pe-
riodu septembar-jun, kako biste
primerak potomstva na vreme
isporu~ili na prvi ~as. [ip~i}ete na
sabajle tek razbu|eni po ki{i, ve-
tru i lapavici, sve zbog uzvi{enog
cilja da naslednik/ca nau~i broje-

ve, slova, kao i ostale stvari
neophodne za ìvot: {ta je

sinapti~ka pukotina (bi-
ologija za 7. razred), ko-
je pustinje se nalaze na
iranskoj visoravni i ko-
jom rudom su bogate

niske vena~ne planine
jugozapadne Azije (geo-

grafija za 7).  
U u`i izbor ste po sistemu

„ova nam je najbli`a“ izabrali
dve O[. Obe su u propagand-
nom materijalu isticale da su
ugledne skoro ko Sorbona. Pri-

metili ste, zapravo, da za razliku
od vremena kad ste vi i{li u {ko-
li, negde polovinom sedamde-
setih, ovi novi prosvetni radnici
cimaju za rukav po hodnicima
ne bi li se odlu~ili ba{ za njihov
„mali hram znanja“. Konku-
rencija, dakle, ozbiljna. Imate
utisak da prosvetnih radnika ne
manjka, ali fale |aci. Uz cima-
nje za rukav, ponekad iz rukava
vade i tajne adute. U onoj daljoj
O[ ka`u da su kod njih i{le
mnoge poznate li~nosti, javni &
kulturni radnici. Ukratko, uspe-
{ni ljudi, motor na{eg dru{tva.
Kao na primer...?

- Eto, vidite, kod nas je i{ao i
predsednik Tadi}?

- Ma ajte! - uzdahnete izne-
na|eno.   

I u onoj bli`oj {koli, kasnije
saznate, imaju istorijske li~no-
sti. Kao na primer...?

- Kod nas je i{ao, recimo,
premijer Ko{tunica... On i da-
nas stanuje tu preko puta... Vi-
dite ona zgrada na }o{ku?

Do|e vam da ih pitate: „Je l’
spavo i na ~asovima?“ - ali, ipak

odustajete, `ele}i da ostavite
utisak ozbiljnog roditelja prijat-
ne intelektualne spolja{njosti.

U dilemi ste: „Mo`da je bolje
da je upi{emo u ovu gde je i{ao
Tadi}?“ - pitate bra~nu saputni-
cu. „Jeste. Ali ova gde je i{ao Ko-
{tunica nam je bli`a bar za deset
minuta“ - ka`e ona. Dva dana
razmi{ljate, ne raspitujete se za
svaki slu~aj po ostalim okolnim
{kolama zbog rizika da vam
ovla{}eno lice za vrbovanje
budu}ih prvaka raz-
dragano ne saop{ti:
„Znate ko je i{ao

k o d
nas? To-

ma Niko-
li}!“ Odluka pada - ipak }emo
mezimicu upisati u hram zna-
nja gde je prve korake razvoj-
nog puta u~inio dr Ko{tunica.

[ta se studira na Megatrendu i koja zvanja se sti~u? 
Univerzitet je organizovan kao zajednica 11 fakulteta,
4 visoke {kole, Instituta za nove tehnologije i 
televizije „Metropolis“. Institucije su sme{tene, 
o sim u Beogradu, u jo{ pet gradova Srbije. 
Programe u oblasti poslovne ekonomije akademci
mogu studirati u Beogradu, Zaje~aru, Valjevu,
Po`arevcu, Vr{cu i Jagodini; kulture i medija u
Beogradu i Jagodini; dr`avne uprave i administracije
u Beogradu; kompjuterskih nauka u Beogradu i
Jagodini; savremene nauke o poljoprivredi u Ba~koj
Topoli; me|unarodne ekonomije u Beogradu, a
umetnosti i dizajna tako|e u Beogradu.

U svim navedenim oblastima, posle zavr{enih
osnovnih akademskih studija, koje traju ~etiri godine
(kompjuterske nauke tri godine), mo`ete nastaviti
studije za zvanje mastera ili doktora nauka, kao i
odre|ena specijalisti~ka zvanja.
Podse}amo da mre`i visokoobrazovih institucija
Megatrend univerziteta pripadaju i  Vienna
International University u Be~u , West London
Business School u Londonu i Megatrend Teogaku
Executive Training School u Japanu, ~ime su na{im
studentima obezbedjene jedinstvene mogu}nosti
studiranja u inostranstvu. 

Besplatna prva godina studija, 
na svim institucijama 
na{eg najve}eg i najstarijeg
privatnog univerziteta!

Megatrend univerzitet je tokom 23 godine
svog postojanja akumulirao dovoljno sredstava,
da te dobre poslovne rezultate podeli sa
mladima u Srbiji. Na taj na~in Univerzitet poma`e
mladim ljudima, maturantima, kao i njihovim
roditeljima i doprinosi izlasku dru{tva iz krize. 

Besplatno upisno testiranje, u drugom
upisnom roku, odr`a}e se od 27. avgusta do 
11. septembra, svakog radnog dana od 9 do 
18 ~asova i svake subote od 10 do 14 ~asova.

Uslovi upisa: 
1. Nema klasi~nog prijemnog ispita, samo

test sklonosti i sposobnosti, koji budu}i bruco{i
pola`u besplatno.

2. Prema svojim sklonostima, biraju koji }e
fakultet ili visoku strukovnu {kolu Megatrend
univerziteta upisati. Na svim institucijama upis
na prvu godinu studija tako|e je besplatan. 

POGLEDI IZ PRVE RUKE

Zapu{teno stanje na{e {kole, vi{e u
obrazovnom nego u materijalnom
pogledu, pouzdani je indikator 
jedne etike kraja, bezna|a i
besperspektivnosti od koje je
zajednica obolela. Srbija u 
budu}nost ne veruje i ni~emu se 
ne nada. Srbiju je progutala ~ama

Kod nas je mogu} ~ovek najvi{eg
akademskog nivoa obrazovanja koji o
svom politi~kom sistemu, o institucijama
u kojima elementarna gra|anska prava
treba da ostvari, ne zna gotovo ni{ta, jer
nije ni u~en tome. A i kako bi, kad u tom
istom obrazovnom sistemu, koji svoje
odlika{e kiti titulom vukovca, Vuk
Karad`i} uop{te nije obavezna lektira

Knjige, knjige, 
predragi moji
Pi{e: Sa{a Mileni}

Kratak kurs za roditelje svih |aka, posebno prvaka

Kad porastem,
bi}u Gugl

A
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TITO ILI SVETI SAVA
Krenulo dete tako jednog da-

na u {kolu. Taj ose}aj, iste godi-
ne, opisao je kolega imenjak
@arkovi} u Vremenu dva dana
kasnije: „Dete mi je u ponede-
ljak prvog septembra krenulo u
{kolu. \ak prvak. To mi je ve}
peti put, ali nisam oguglao i bio
sam potpuno razne`en kad sam
ugledao male ljude sapete veli-
kim ran~evima. [irom otvorene
o~i pred kapijom znanja! U raz-
redu su 32 prvaka. Tri su prva
razreda. Mom kolegi dete je po-
{lo u istu {kolu pre tri godine. U
razredu su bila 22 |aka. Neko je
za ovu novu generaciju, ro|enu
2001. godine, rekao da su to
\in|i}eva deca, misle}i, simbo-
li~ki, na obnovljenu nadu ljudi
da }e ̀ iveti bolje. U {koli ka`u da
}e od idu}e godine imati ~etiri
odeljenja. Op{ta statistika poka-
zuje da se pove}ao broj prvaka“. 

Tako je to dojmilo kolegu,
imenjaka & roditelja, ali

klju~no pitanje je: [ta vi
kao otac treba da ra-

dite 1. septembra?
Obavezno ponesi-
te fotoaparat. To-
plo preporu~uje-

mo. I slikajte sve
na{ta nai|ete u tra-

diciji prose~nog japan-
skog turiste. Ima 1. septem-

bra u sve~anoj sali O[ i priredba
za prvake. Li~i na reciklirani re-
cital od pro{log Svetog Save. 

Shvatate da je Sveti Sava u no-
voj {kolskoj ikonografiji isto ono

Fo
to:

 Be
ta
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r`ava }e i naredne {kol-
ske godine finansirati
doktorske studije, ali }e
svi fakulteti biti obave-

zni da Ministarstvu prosvete,
nauke i tehnolo{kog razvoja
dostave spiskove studenata
kojima }e biti pla}ena {kolari-
na. U narednom koraku to }e-
mo tra`iti i za master i osnov-
ne studije, jer nema nikakvog
razloga da ovi podaci budu taj-
na - ka`e Radivoje Mitrovi},
dr`avni sekretar u Ministar-
stvu prosvete, nauke i tehnolo-
{kog razvoja.

Zna~i li to da je bilo nekih ne-
pravilnosti?

- Ne ulazim u to i ne vidim
problem da se na sajtovima fa-
kulteta, univerziteta i Ministar-
stva objavi kome dr`ava pla}a
{kolovanje, a ko pla}a sam. Vr-
lo je va`no da svima budu do-
stupni podaci o onome {to se fi-
nansira iz javnih prihoda. Tre-
ba da se zna koliko ko{ta {kolo-

vanje jednog studenta, {ta pla}a
student i {ta treba da dobije za
taj novac, imaju li fakulteti pra-
vo da ne{to naknadno napla}u-
ju, uz ~iju saglasnost i {ta se s
tim novcem radi. U ovoj oblasti
je bilo dosta zloupotreba. 

Strategija obrazovanja pred-
vi|a da se izdvajanje za visoko
obrazovanje pove}a za 10 godi-
na na 1,25 odsto BDP, a predlo-
`en je i druga~iji model finansi-
ranja visokog obrazovanja. Kada
}e po~eti njegova primena? 

- O~ekujem da }e strategija
biti vrlo brzo usvojena, a potom
i akcioni plan. Vide}emo da li
taj model mo`e da po~ne da se
primenjuje ve} od {kolske 2013
- 2014. godine. Nov model fi-
nansiranja predvi|a da se sred-
stva preraspodele tako da ma-
nji broj studenata studira o tro-
{ku dr`ave, a da se shodno re-
zultatima i rang-listama koje }e
praviti fakulteti, menja proce-
nat pla}anja dr`ave i pojedinca.

Javna rasprava je pokazala da je
ovakav model pravedniji. 

Postoji li opasnost da dr`ava
smanji izdvajanje za visoko obra-
zovanje time {to }e smanjiti kvo-
te za bud`etske studente, a uve-
sti i kategoriju sufinansiraju}ih?

- Takva bojazan apsolutno
ne postoji, jer }emo paralelno
pove}avati procenat izdvaja-
nja za obrazovanje. Ali mo`e
se desiti da zbog pada natalite-
ta vrlo brzo do|emo u situaci-
ju da nema ni sufinansiraju-
}ih, ni samofinansiraju}ih stu-
denata i da ta sredstva ne}e
imati ko da iskoristi. 

Da li su bud`etom za visoko
obrazovanje za 2013. planirana
sredstva za pla}anje ponovne
akreditacije? 

- Koliko mi je poznato, no-
vac za to nije planiran.

Da li }e se menjati cena, jer je
re~ o programima i ustanovama
koji su ve} jednom pro{li akredi-
taciju?

- Ministarstvo je podr`alo
predlog Nacionalnog saveta za
visoko obrazovanje da se cene
akreditacije smanje za 20 odsto
i mislim da je u ovom trenutku
to re{eno. Sla`em se da su cene
akreditacije bile visoke. Rad
svih recenzenata treba da bude
pla}en, ali proporcionalno za-
radama koje imaju kao profe-
sori. Drugi ciklus akreditacije je
prilika da se izvr{i moderniza-
cija nastavnih planova i progra-
ma, pobolj{a unutra{nja orga-
nizacija fakulteta, unapredi od-
nos nastavnika i studenata. Ka-
da ka`em modernizacija, mi-
slim, pre svega, na kori{}enje
informacionih tehnologija i
alata koje one omogu}avaju.
Dana{nje generacije su infor-
mati~ki sve pismenije i greh je
ne iskoristiti te mogu}nosti ka-
ko bismo podigli kvalitet nasta-
ve i bolje pripremili decu za re-
alan svet rada. Paralelno, spro-
vodimo akreditaciju fakulteta i
univerziteta sa aspekta nauke.
Cilj nam je da kroz podizanje
kvaliteta nau~noistra`iva~kog
rada pobolj{amo kvalitet nasta-
ve i pospe{imo primenu tih re-
zultata u privredi. Upravo zbog
toga je va`no {to je Univerzitet
u Beogradu dospeo na [angaj-
sku listu. Ona nije sveobuhvat-
na i nije idealna, ali je u ovom
trenutku najpresti`nija i najce-
njenija u svetu, kada je re~ o
rangiranju univerziteta.

Za{to Ministarstvo izbegava da
ka`e koliki je doprinos nau~nika
sa fakulteta, a koliki iz instituta u
postizanju tog rezultata? Bilo je
dosta komentara da su nau~nici iz
instituta najvi{e doprineli pozici-
oniranju BU.

- To nije ta~no i vi{e govori o
nerazumevanju su{tine stvari.
Onaj ko se po zavr{etku studija
opredelio za rad na fakultetu,
znao je da ga ~eka mnogo na-
stavnih obaveza i da se ne mo`e
potpuno posvetiti nau~nom ra-
du. S druge strane, onaj ko se
opredelio za nau~nu karijeru u
institutu ima prednost da se is-
klju~ivo bavi tim poslom. Na-

`alost, kod nas je praksa da lju-
di kad postanu nau~ni savetni-
ci po`ele da postanu i profeso-
ri, {to nimalo nije lako jer je sti-
canje ve{tina i znanja kojima se
od dobrog stru~njaka postaje
vrhunski pedagog dugotrajan
proces. Ovde postoji drugi pro-
blem - {to ogroman broj istra-
`iva~a i sa fakulteta i iz instituta
ne pi{e na svojim radovima pu-
no ime institucije u kojoj su za-
posleni. U 2010. godini bila su
704 takva rada. Ministarstvo }e
uskoro objaviti broj nau~nih
radova za sve dr`avne i privat-
ne univerzitete i institute da bi-

smo, zaista, znali ko je ko u na-
uci. Voleo bih kada bismo osim
radova imali isto toliko patena-
ta i tehni~kih re{enja, jer je smi-
sao nauke, obrazovanja i kultu-
re da budu generatori ukupnog
dru{tvenog razvoja.

Kako mislite da se to ostvari
kada Srbija za nauku izdvaja vi{e-
struko manje od drugih dr`ava?

- Treba da ula`emo u vrhun-
ska znanja, tehnologije i u vr-
hunske proizvodnje i da zapo~-
nemo novi tehnolo{ki ciklus
koji nije samo agrarna politika i
proizvodnja hrane, mada i ona
mo`e da bude zasnovana na vr-
hunskim tehnologijama. Mi u
sektoru obrazovanja i nauke
poku{avamo da ovaj pristup
nametnemo kao preovla|uju}i. 

Da li }e bud`et za nauku biti
pove}an?

- Predlo`ili smo pove}anje,
shodno na{em opredeljenju.
Svesni smo da sada{nje izdva-
janje nije dovoljno i da nikada
ne mo`emo dosti}i Evropu ko-

ja izdvaja tri odsto iz BDP-a u
nauku. Opredeljenje Vlade je-
ste da do kraja 2014. godine po-
ve}amo izdvajanje na jedan od-
sto iz BDP, {to mislim da je re-
alno. U akcionom planu za re-
alizaciju Strategije nauke i teh-
nolo{kog razvoja predlo`ili
smo mere kako da se to strate-
{ko opredeljenje ostvari, a sada
je na Vladi da se izjasni. Znam
da je to lako re}i i da se negde
mora u{tedeti da bi se investi-
ralo u nauku. Jedno od mogu-
}ih re{enja je privla~enje sred-
stava iz evropskih fondova, ali i
kroz saradnju s kompanijama. 

[ta nas sve spre~ava da privu-
~emo ve}a sredstva iz evropskih
fondova?

- Prvi prepreka: vrlo malo
u~e{}e na konkursima. Od
ukupnog broja onih koji se pri-
jave, samo 13 odsto dobije sred-
stva. Ministarstvo je u posled-
njih godinu dana preduzelo
mnogo koraka: razgovarali smo
s na{im predstavnicima u
evropskim komisijama, odr`ali
smo niz seminara da ljudi koji
odlaze na sastanke u Brisel ka-
snije objasne svojim kolegama
u Srbiji kakvi su to konkursi, na
{ta treba staviti akcenat, kako se
popunjavaju obrasci. Poku{ava-
mo da mobili{emo sve institu-
cije da se prijavljuju, ali moram
da ka`em da ima inercije.

Sindikat nauke je imao brojne
primedbe na ra~un Ministarstva,
od nepotpisivanja posebnog ko-
lektivnog ugovora do manjih pla-
ta zaposlenih u institutima u od-
nosu na kolege na fakultetima.

- Mnogo toga je re{eno u po-
slednjih godinu dana, ali }emo

nastaviti saradnju sa sindika-
tom. Sva pove}anja koja su va`i-
la za javne slu`be dobila je i nau-
ka, izuzev jednog. To je bila teh-
ni~ka gre{ka koju }emo ispraviti. 

Sindikat ukazuje i na zna~ajno
pove}anje administracije u neko-
liko pravnih subjekata koji se fi-
nansiraju iz bud`eta za nauku.

- Analiziraju}i stanje u usta-
novama koje su u nadle`nosti
Ministarstva, do{li smo do po-
dataka da sektor nauke ima 43
zaposlena, a samo Jedinica za
upravljanje projektima ima 40
zaposlenih. Tu su i Centar za
promociju nauke, Fond za ino-
vacione delatnosti... Ministar-
stvo ima oko 400  zaposlenih,
od kojih je vi{e od 200 u {kol-
skim upravama. Zamislite sa-
mo kolika je administracija u
pred{kolskim ustanovama,
{kolama, na fakultetima i u rek-
toratima. Jasno je kuda odlazi
novac. Racionalizacija predsto-
ji, Vlada na tome trenutno radi. 

V. Andri}

{to je drug Tito bio kada ste vi i{li
u {kolu. Freska Svetog Save visi u
u~ionici na istom onom mestu
gde je visila slika druga Tita kada
je, onomad, ranjen na Sutjesci. 

Tokom prvih godina osmo-
letke kapirate da u osnovno{kol-
skom sistemu veoma dr`e do
tradicije. Recimo, osim prosla-
ve Svetog Save, tradicionalna
manifestacija je i {trajk pro-
svetara. Najavljuju ga svake
godine polovinom avgusta, ali
se manifestacija uglavnom ni-
kada ne odr`i, jer ministar pro-
svete oko Velike Gospojine obe-
}a pove}anje plata za 150 dinara.

MAJMUN ILI BOG
Ve} posle dve nedelje zahtev-

ne uloge roditelja |aka prvaka,
pred vama je izbor: veronauka ili
gra|ansko? Mada ste, ̀ ive}i u Sr-
biji, totalno ube|eni da je ~ovek
nastao od nekog velikog majmu-
na, ipak se dajete u razmi{ljanje...
I setite se onog vica kad na ~asu
verou~itelj dokazuje da je Bog
stvorio sva ̀ iva bi}a i da je svuda
oko nas. Ko onomad drug Tito.

- Deco, ja }u vam opisivati
stvari, a vi pogodite {ta je to. Je
l’ mo`e?

- Mo`eeeee...
- Evo ovako, ima lepo sme|e

krzno, ̀ ivi u kro{njama drve}a i
skuplja le{nike za zimu. [ta je to?

Klinci ga gledaju belo, ko da
nije pri zdravoj pameti.

- Evo, sad }u malo bolje opi-
sati: ima lepo sme|e krzno,
prelep kitnjast rep, slatke zubi-
}e - sekuti}e, skaku}e u kro-
{njama drve}a i skuplja le{nike
za zimu. [ta je to?

Klinci opet tupo gledaju u
verou~itelja, sad ve} ne znaju ni
{ta da misle o njemu.

- Ajde ti reci, Perice, {ta ti
misli{, {ta je to? 

Perica ustaje, nesigurno gle-
da oko sebe i

ka`e:

- Pa... Si-
guran sam da
je ta~an odgovor Isus, ali mi ne-
kako vu~e na vevericu! 

Dakle, razmi{ljate dobro {ta
vam je ~initi...

- Mi smo se, hvala Bogu, od-
lu~ili za veronauku - ka`e vam
roditelj iz istog razreda, poku{a-
vaju}i da istakne svoju posve}e-
nost dru{tvenim trendovima.   

- I mi smo se, hvala Bogu,
odlu~ili za gra|ansko...

GUGL ILI AJN[TAJN
U prvom razredu, dok su do-

ma}i zadaci jo{ jednostavni po
kriterijumu svr{enog osnovca
pokojnog SFRJ obrazovnog si-

stema, detetu obja{njavate, citi-
raju}i druga Lenjina, da je u `i-
votu va`no u~iti, u~iti i samo u~i-
ti. Ve} u tre}em, kada do|e ku}i
sa doma}im iz matematike koji
ne umete ni da pro~itate, a ka-
moli da ispravno re{ite, ube|eni
ste da je savremeno obrazovanje
mnogo, brate, komplikovanije
nego kad ste vi bili |ak. I po~inje-
te da citirate Ajn{tajna: „Obrazo-
vanje je ono {to ostane nakon {to
osoba zaboravi sve {to je nau~ila
u {koli“. @ele}i da mu objasnite
da ste i vi, isto kao i jedan od naj-
ve}ih genija ~ove~anstva veoma
obrazovana osoba, jerbo ste za-
boravili sve {to se u~ili u {koli.  

- Ovo... Ovo ne ume da re{i
ni Teodor fon Burg - opravdate
se pred detetom posle sat vre-
mena, nadneseni nad radnom
sveskom iz matematike za ~e-
tvrti razred osnovne.  

Kada na red do|u dru{tve-
ne nauke, recimo pitanje iz

srpskog: „Kako se pridevi sla-
`u sa imenicama?“ - va{ najbo-
lji i nerazdvojni prijatelj odje-
danput postaje stanoviti Gugl.
A interna lista najve}ih genija
na svetu dobija sasvim novi
raspored: 1. Gugl 2. Ajn{tajn...

U me|uvremenu dete nau~i-
te samoorganizovanju. Preci-
znije, uvedete ga u tajne Gugla.
Po{to je sve vi{e zadataka koje
ne zna ni Fon Burg. Tako da za
razliku od nas koji smo sanjali
da jednog dana postanemo Ajn-
{tajn, dana{nja deca imaju sa-
svim drugi cilj.

- [ta }e{ biti kad poraste{?
- Google!

Dragoljub Petrovi}

S namerom da obrazuje u~enike osnovnih
{kola o pravilnom pona{anju u saobra}aju i
pove}a svest voza~a o va`nosti po{tovanja
saobra}ajnih propisa radi spre~avanja
saobra}ajnih nesre}a, Delta Generali
Osiguranje je 2008. godine pokrenulo akciju
„Jabuka ili limun“. 

Ve} ~etiri godine projekat se sprovodi u
saradnji sa Ministarstvom unutra{njih poslova
Srbije i osnovnim {kolama, a podrazumeva
teoretsku i prakti~nu nastavu za u~enike petih
razreda osnovnih {kola.

U okviru akcije, |aci najpre u {koli
prisustvuju teoretskoj nastavi o pravilnom
pona{anju u saobra}aju, a zatim u pratnji
saobra}ajnih policajaca izlaze na teren gde
u~estvuju u regulisanju saobra}aja. Voza~e koji
po{tuju saobra}ajne propise nagra|uju

jabukom i plaketom zahvalnosti, a nesavesnim
voza~ima kao opomenu dodeljuju limun i
plaketu sa molbom da po{tuju saobra}ajna
pravila.

Svake godine, Delta Generali Osiguranje
pove}ava visinu investicije u projekat sa `eljom
da {to ve}i broj {kola i |aka pro|e obuku o
bezbednosti dece u saobra}aju. Do sada je
preko 15.000 |aka {irom Srbije u~estvovalo u
projektu, a samo u 2011. godini vi{e od 8.000
{kolske dece iz 51 grada u~esvovalo je u
programu. Dobro prihva}en od lokalnih
zajednica, a uz veliku podr{ku Ministarstva
unutra{njih poslova Srbije i lokalnih medija
projekat je postao jedan od va`nijih i poznatijih
u ovoj oblasti u Srbiji.

Ove godine, akcija }e obuhvatiti 72 osnovne
{kole iz 54 grada u Srbiji. 

Akcija Delta Generali Osiguranja 
za edukaciju dece o bezbednosti u saobra}aju

Savesnim voza~ima 
jabuka i plaketa

Radivoje Mitrovi}, dr`avni sekretar                         u Ministarstvu prosvete, nauke i tehnolo{kog razvoja

Jeftinija 
akreditacija 
za 20 odsto

RAZGOVOR

D

Mre`a nau~ne dijaspore
Poku{a}ete da napravite mre`u nau~ne dijaspore. 
- Nama ne treba neka apstraktna mre`a, jer administracija mo`e sve

te ljude da popi{e. Najmanje je va`no da takvu mre`u ima dr`ava. Mno-
go je bitnije da na fakultetima i univerzitetima postoji svest da potra`e
pomo} od na{ih vrhunskih stru~njaka iz inostranstva za probleme sa ko-
jima ne mogu da se izbore. Za to ne treba novac, komunikacije se mo`e
ostvariti zahvaljuju}i savremenim tehnologijama. 

Radivoje Mitrovi}

Tra`i}emo spiskove 
studenata doktorskih

studija

Kad 
porastem
bi}u Gugl
Nastavak sa 7. strane 
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OSIGURANJE @IVOTA

U sre}nim, ali i  kriznim vremenima kakva su
ova, postati finansijski  nezavisan od
okru`enja ~esto ne zavisi samo od toga
koliko mnogo (ili malo) zara|ujemo, ve} i
od toga kako raspola`emo onim {to
imamo. Problem sa upravljanjem li~nim
finansijama nemaju samo gra|ani Srbije.
Mnoge evropske dr`ave, ali i na{i najbli`i
susedi zapo~eli su dugoro~an posao -
finansijsko obrazovanje nacije,  stavljaju}i ga
u vrh prioriteta u godinama koje dolaze.
Osnova svih programa finansijskog
obrazovanja je {tednja, finansijsko
planiranje i pravilno raspolaganje novcem,
ali i svim resursima kojima raspola`emo. 

Prepoznav{i  pravi trenutak, Kompanija
„Dunav osiguranje“ je, u saradnji sa

Savezom u~itelja Republike Srbije, zapo~ela
pionirski posao finansijskog  obrazovanja
stanovni{tva. Zajedni~kim snagama
osmi{ljen je projekt „Odgovorno `ivljenje“,
sa ~ijim sadr`ajem se za samo 5 meseci
upoznalo preko 8.000 prosvetnih radnika.
Projekt je akreditovalo Ministarstva
prosvete i ima za cilj da upozna i pripremi
stanovni{tvo za nove izazove  XXI veka, pre
svih za:

Ja~anje svesti o odgovornosti  prema
sebi, drugima i okru`enju;
Razvijanje psiholo{kog imuniteta i
otpornosti na stres;
Korigovanje navika i predrasuda o
novcu, njegovom sticanju, tro{enju i
investiranju;
Sticanje potrebnih znanja o finansijskim
proizvodima i
Promovisanje `ivotnog osiguranja kao
jedinstvenog finansijskog proizvoda koji
istovremeno {titi kako pojedinca tako i
njegovu porodicu. 

Kompanija „Dunav osiguranje“ na ovaj
na~in otpo~ela je akciju finansijskog
obrazovanja stanovni{tva vode}i ra~una da
ovaj proces krene sa prosvetnim radnicima
koji predstavljaju sto`er obrazovanja u
zemlji. Kupovinom polise `ivotnog
osiguranja sti~e se i pravo na brojne
dopuske popuste. 

Za ovaj projekt Kompanije „Dunav
osiguranje“ i Saveza u~itelja Republike
Srbije veliko interesovanje pokazala je i
Narodna banka, kao i Privredna komora
Srbije. Uklju~ivanje i ovih va`nih dr`avnih
institucija utica}e na podizanje nivoa
finansijskog  obrazovanja gra|ana Srbije.

„Odgovorno `ivljenje“ – projekt „Dunav osiguranja“ 
i Saveza u~itelja Srbije privla~i veliku pa`nju

Zajedno u 
sigurniju
budu}nost

Posetioci Zimskih susreta u~itelja Srbije

- Tokom jeseni, planirane su brojne tribi-
ne {irom Srbije na kojima }e kroz temu
„Odgovorno ̀ ivljenje“ predava~i nastoja-
ti da informi{u prosvetne radnike i da ih
pripreme za izazove koje donose nared-
ne godine. Kompanija „Dunav osigura-
nje“ je spremila specijalnu ponudu koja
se odnosi na sve zaposlene u prosveti, ko-
ja }e trajati do kraja ove godine. Akredi-
tovane tribine „Odgovorno `ivljenje“, u
saradnji sa Savezom u~itelja Republike
Srbije,  u periodu od septembra do de-
cembra 2012. godine, bi}e odra`ane u
slede}im gradovima: Rumi, Lazarevcu,
Mladenovcu, Ivanjici, Prijepolju, Kraljevu,
Novom Pazaru, Ni{u, Vranju, Pirotu, Po-
`arevcu, Kragujevcu, Boru, Subotici, Ki-
kindi i Beogradu - ka`e Milo{ Pavlovi}, di-
rektor Sektora za razvoj prodajne mre`e
`ivotnih osiguranja u Kompaniji „Dunav
osiguranje“. 
Ove tribine su, prema njegovim re~ima,
otvorene ne samo za prosvetne radnike,
ve} i za sve zainteresovane gra|ane.

[ta zna~i biti 
finansijski obrazovan
Biti finansijski obrazovan predstavlja
sposobnost upravljanja novcem tako
da on bude u  funkciji li~ne ali i dobro-
biti drugih. To je skup ve{tina koje se
moraju nau~iti da bi shvatili da nije
su{tina u tome koliko zara|ujemo,
ve} i tome kako se odnosimo prema
novcu, da li i kako ga investiramo i
koliko smo uspe{ni u tome da deo
sredstava sa~uvamo – u{tedimo. 

Milo{ Pavlovi}, direktor sektora 
za razvoj prodajne mre`e `ivotnih osiguranja

otrudi}emo se da u iz-
mene Zakona o ud`-
benicima unesemo {to
vi{e elemenata, da bi

tr`i{te ud`benika bilo {to kvali-
tetnije. Naravno da }emo pred-
lo`ene izmene jo{ jednom pa-
`ljivo pogledati, ali moramo
imati na umu da zakon ne sme
da se menja u ve}em procentu
nego {to je to predvi|eno izme-
nama i dopunama. Ponuda
ud`benika na tr`i{tu je vrlo {iro-
ka. Postoji vi{e od 70 licencira-
nih izdava~a i preko hiljadu
odobrenih ud`benika, otkad je
ovaj zakon po~eo da se prime-
njuje. Zato je vrlo va`no da u toj
ponudi budu najbolji ud`benici.
To se mo`e posti}i poo{trava-
njem procedure i skra}enjem
rokova u postupku odobravanja
ud`benika - ka`e Vesna Fila, po-
mo}nica ministra prosvete za
razvoj obrazovanja i me|una-
rodnu prosvetnu saradnju.

[ta }e se u toj proceduri menjati?  
- Predvideli smo da mo`e da

postoji komunikacija autora sa
komisijama Zavoda za unapre-
|ivanje obrazovanja i vaspita-
nja (ZUOV), koji ocenjuju ru-
kopise, ali samo ako su u pita-
nju manji propusti. Dakle, ako
je rukopis ud`benika kvalite-
tan, ali postoje sitni propusti,
koji se

mogu ispraviti u hodu,
komisije }e skrenuti pa-
`nju autorima. To se,
me|utim, ne}e odnositi
na ud`benike sa materi-
jalnim gre{kama. 

U ~emu }e procedura bi-
ti poo{trena?

- Izdava~ ne mo`e da
po{alje nedovr{en ruko-
pis, ve} ono {to `eli da
mu bude odobreno i {to
}e posle biti {tampano
po Zakonu o ud`benici-
ma. Re~ju, rukopis mora
da bude kompletno pri-
premljen.

Nacionalni prosvetni sa-
vet (NPS) tra`i da bude iz-
uzet iz prvostepene odlu-
ke. Da li je takav zahtev
prihvatljiv?

- Smatram da stepe-
novanje u odlu~ivanju
treba da postoji. U pred-
logu izmena zakona tre-
ba ta~no odrediti ko je na
kom stepenu odlu~iva-
nja. Postoje}i zakon nije
dovoljno precizirao nad-
le`nost ZUOV-a, a NPS
je po automatizmu i prvi
i drugi stepen kontrole. Bila je
zamisao da ono {to ZUOV eva-
luira NPS automatski prihvati,
ukoliko je mi{ljenje ekspertskih
komisija Zavoda pozitivno.

Ukoliko je negativno, NPS oba-
ve{tava izdava~a da ima pravo
da tra`i ekspertizu.

Za{to bi Nacionalni prosvetni
savet apriori verovao ZUOV-u?

- Ja to ovako posmatram:

ako sam ja u NPS-u jedini stru~-
njak za francuski i ako su odre-
|eni ud`benik za taj jezik pre-
gledala tri recenzenta u izdava~-
koj ku}i, a potom i tro~lana ko-
misija stru~njaka u ZUOV-u,
za{to bi to meni bilo sporno. 

Ali ako njih {estoro da negativ-
nu ocenu rukopisa, za{to bi neko
vama kao ~lanu NPS dao mandat
da o tome raspravljate?

- Odgovornost Saveta i jeste
u tome da provere da li je nega-
tivna ocena ta~na. Izdava~i ne
treba da budu o{te}eni, oni
imaju pravo da tra`e procenu
prethodnog rada. 

Da li je u celu proceduru uba-
~en NPS kako bi Ministarstvo bi-

lo amnestirano za even-
tualne propuste u ud`-

benicima? Jer kad se
potkrade gre{ka,
Ministarstvo ka`e
da su o tome odlu-
~ivali stru~njaci u

Zavodu i u Savetu.
- Takav stav bi

bio opravdan samo
u slu~aju da NPS ne

donosi nastavne planove i
programe. Program ne mo`e
da se realizuje bez ud`benika, a
ud`benik mora da bude u skla-
du sa programom koji je NPS
odobrio. Samim tim je logi~no
da Savet bude „kanal“ kroz ko-
ji prolazi sve {to je vezano za
vaspitno-obrazovni rad u {koli.
Ukoliko NPS ne bi postojao,
ministar bi odobravao ud`be-
nike, na osnovu mi{ljenja ZU-

OV-a. Takvo re{enje je ranije
postojalo. 

Dr`avni izdava~ isti~e da bi tre-
balo zabraniti donacije izdava~a
nastavnicima i direktorima. Ima-
te li saznanja da postoji korupcija? 

- Li~no se time ne bavim, to
radi prosvetna inspekcija. Poja-
vljivanje korupcije u {kolama
od strane izdava~a mo`e da bu-
de spre~eno ako bi direktori bi-
li odgovorni ljudi, koji bi odgo-
vorno radili svoj posao. Ve}ina
se tako pona{a, ali ima i onih
koji ovakve stvari dopu{taju.
Ta~no se zna {ta je korupcija i
kakva je razlika izme|u {oljica
za kafu sa logom izdava~ke ku-
}e, koje neko pokloni {koli i ne-
kih drugih stvari.

Treba li menjati standarde
kvaliteta ud`benika?

- Delovi nekih standarda
treba da budu promenjeni. Ne
mo`e biti va`nije da li je ud`-
benik {tampan na hartiji odre-
|ene debljine, od toga na koji
metodi~ki na~in je predstavlje-
no gradivo. To govorim kao
neko ko je bio u u~ionici. Naj-
ve}i francuski metodi~ari su
govorili da je ud`benik izgovor
za ulazak u u~ionici. On nije
oslonac, ve} samo po{tapalica
kada zatreba. 

V. Andri}

Gordana Kne`evi} Orli}, 
direktorka izdava~ke ku}e Klet

Komisije 
ne smeju 

da budu tajne
Veliki problem za izdava~e, koji je pokrenula i Komisija za borbu
protiv korupcije, jeste formiranje tajnih komisija i nemogu}nost da
se ud`benik vrati na ispravku, ako se potkradu sitne {tamparske
gre{ke. To je besmislen tro{ak za dr`avu. Izdava~ nakon nekoliko
dana ponovo {alje taj rukopis na akreditaciju i ponovo prolazi kroz
proceduru koja traje i po {est meseci, a Zavod za unapre|ivanje
obrazovanja i vaspitanja za isti ud`benik dva puta pla}a tri ~lana ko-
misije. Izdava~i zahtevaju da dr`avni recenzenti koji pregledaju
ud`benike budu javni, jer je tako u svim evropskim zemljama. Dr-
`ava mora da anga`uje ljude koji imaju integritet i autoritet da ar-
gumentovano prihvate ili odbiju ud`benik koji ne zadovoljava po-
stavljene kriterijume. Izdava~i i autori moraju da nau~e da prihva-
te argumentovanu kritiku, ali im se mora dati i {ansa da poku{aju
da odbrane svoj pristup i svoj rad.
Postoje}im izmenama i dopunama zakona promenjena je definici-
ja  ud`benika na nestru~an na~in. Svima je bilo jasno da je to bila
politi~ka odluka kako bi se opravdao zahtev postavljen pred izdava-
~e da menjaju ve} odobrene ud`benike i da ih, suprotno savreme-
nim metodi~kim na~elima, razdvoje na ud`benik sa kojim se ni{ta
ne radi i radnu svesku koja se kupuje svake godine. 

Ivan Pribi}evi}, direktor 
Sektora za strategiju i razvoj 

Zavoda za ud`benike

Zabraniti 
donacije 
nastavnicima 

i direktorima
Zakon stavlja Zavod za ud`benike u neravnopravnu poziciju u od-
nosu na druge izdava~e i na odre|en na~in onemogu}ava da i dalje
pozitivno poslujemo. U okviru izmena postoje}eg zakona predla-
`emo osnivanje centra za niskotira`na izdanja, kojim bi bilo re{eno
pitanje niskotira`nih izdanja (za srednje stru~ne {kole, nacionalne
zajednice, decu sa smetnjama u razvoju). Centar bi se finansirao
sredstvima svih izdava~a, a Zavod je spreman da materijalno i ka-
drovski pomogne realizaciju ovog predloga. 
U cilju spre~avanja korupcije, zakonom bi trebalo zabraniti donacije
u~iteljima, nastavnicima, profesorima, direktorima i {kolama. Ne
sme se manipulisati mi{ljenjem onih koji odlu~uju o izboru ud`beni-
ka koje roditelji pla}aju. Smatramo da bi trebalo promeniti uslove
za dobijanje licence. Sada{nji uslovi su apsolutno neprimereni ozbilj-
nosti rada u ovoj delatnosti. Nedopustivo je da svaki punoletni gra-
|anin ima mogu}nost da izdaje ud`benike, da izdava~ nema speci-
jalizovane urednike u stalnom radnom odnosu, da jedan autor pi{e
ud`benike iz razli~itih oblasti, da ne postoji magacinski prostor gde
se skladi{te knjige... Zakonom bi trebalo urediti i akciju besplatnih
ud`benika. Predlaganje novog zakona ni u kom slu~aju ne bi smelo
da se dogodi bez aktivnog u~e{}a Zavoda za ud`benike. 

Desanka Radunovi}, 
predsednica Nacionalnog 
prosvetnog saveta

Ne}emo 
da budemo 
de`urni krivci
Ukoliko se usvoje predlo`ene izmene Zakona o ud`benicima, to }e
doneti jo{ vi{e problema. Nacionalni prosvetni savet je predlog iz-
mena ovog zakona odbacio u celini. Imamo, izme|u ostalog, pri-
medbe na proceduru odobravanja ud`benika, jer se od nas tra`i da
samo formalno podr`imo mi{ljenje Zavoda za unapre|ivanje obra-
zovanja i vaspitanja i prosledimo ga ministru. 
NPS nema uvid niti uticaja na proceduru koju sprovodi ZUOV u po-
stupku ocene rukopisa ud`benika, a na osnovu te ocene treba da
predlo`i ili ne predlo`i ministru odobravanje ud`benika. Ne prista-
jemo da budemo de`urni krivci ako se pojave propusti u ud`benici-
ma. NPS treba izostaviti iz prvostepene odluke, jer je nelogi~no da
Savet bude organ koji u prvostepenom postupku predla`e ministru
rukopise ud`benika za odobrenje, a tako|e je i organ kome se upu-
}uje `alba ako je rukopis odbijen.

Vesna Fila, pomo}nica ministra prosvete za 
razvoj obrazovanja i me|unarodnu prosvetnu saradnju

Stro`a procedura 
odobravanja ud`benika

INTERVJU

U LISTU DANAS 
SPECIJALNI POPUSTI 

[KOLAMA!

OBJAVLJIVANJE 
OGLASA ZA PRIKUPLJANJE 

PONUDA ZA IZVO\ENJE 
EKSKURZIJA

Sve dodatne informacije mo`ete dobiti 
u Marketing slu`bi lista Danas:
Adresa: Alekse Nenadovi}a 19-23, 11000 Beograd, 
tel/fax: 011/344 1186
e-mail: marketing@danas.rs

Novi programi,
pa knjige

Bilo je dosta primedbi
na srednjo{kolske ud`be-
nike, reagovala je i povere-
nica za za{titu ravnoprav-
nosti. Da li }e promena tih
knjiga ~ekati promenu na-
stavnih programa? 

- Ho}e. U srednjem obra-
zovanju se trenutno radi po
inoviranim programima, a no-
ve programe bi trebalo da
imamo od idu}e godine. P

Vesna Fila

Stepenovanje u 
odlu~ivanju treba 

da postoji
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buka timova za kri-
zne intervencije, na-
stavak projekta
„[kola bez nasilja“,

edukacija jo{ tridesetak stru~-
njaka koji }e raditi na SOS tele-
fonu za prijavu nasilja u obra-
zovnim ustanovama, samo su
neke od aktivnosti koje ve} od
ovog meseca nastavlja Mini-
starstvo prosvete i Jedinica za
prevenciju nasilja u okviru tog
ministarstva.

- Na{ glavni zadatak je pre-
vencija nasilja u obrazovnom
sistemu, {to podrazumeva ko-
ordinisanje velikog broja pro-
grama koji postoje u {kolama,
pra}enje kako ti programi
funkcioni{u, ukazivanje gde
postoje problemi i gde treba in-
tenzivirati rad. Mi se na odre-
|eni na~in bavimo i komuni-
kacijom sa javno{}u da bi, uko-
liko do nasilja do|e, pomogli
da se svi koji treba uklju~e u re-
{avanje problema. Vrlo ~esto se
te`i{te prebacuje na ustanovu,
ali nasilje se ne mo`e smanjiti
ukoliko se ne anga`uje cela za-
jednica. Nasilje se ne mo`e is-
koreniti ako ne menjamo na~in
komuniciranja i sistem vred-
nosti, a to je dugotrajan proces
- poru~uje Biljana Lajovi}, ko-

ordinatorka Jedinice za preven-
ciju nasilja, koja je osnovana u
februaru ove godine.

Na pitanje koje su najslabi-
je karike u sistemu prevencije
nasilja, ona ukazuje da je neo-
phodno oja~ati kompetencije
nastavnika, ali i promeniti od-

nos roditelja i {kole. Va`no je i
da se ostvari dobra, pravovre-
mena i efikasna saradnja {ko-
le, centara za socijalni rad, me-
dicinskih ustanova i policije.
Istra`ivanja su pokazala da se
najve}i efekti u pove}anju kva-
liteta rada {kola, ne samo u

ovoj ve} u svim obla-
stima, posti`u ukoliko
se uklju~i cela lokalna
zajednica.

- Uloga nastavnika je
promenjena, on vi{e nije
i ne mo`e da bude samo
predava~, onaj koji preno-
si znanje. Ukoliko nastav-
nik sedi i pri~a 45 minuta,
ukoliko ~as nije dobro osmi-
{ljen, organizovan i kvalitet-
no realizovan, deca ne}e biti
uklju~ena i ne}e pa`ljivo pra-
titi. Kada govorim o kompe-
tencijama, mislim na razli~ita
znanja, ve{tine, tehnike i stavo-

Nova {kolska godina po~inje danas jedno-
dnevnim {trajkom upozorenja, u {kolama
~lanicama Unije sindikata prosvetnih
radnika Srbije. Taj sindikat }e u podne na
Trgu Nikole Pa{i}a organizovati protest,
nakon ~ega }e svoje zahteve predati pred-
sedniku dr`ave, premijeru i ministru pro-
svete. Predsednik Unije Dragan Matijevi}
je najavio da ~lanovi tog sindikata danas
ne}e dr`ati ~asove, a da }e samo u~iteljice
prvog razreda primiti prvake. 

- Razlog za na{e nezadovoljstvo nisu sa-
mo male plate. Ovim protestom ̀ elimo da
skrenemo pa`nju na lo{ kvalitet obrazova-
nja i uop{te njegov polo`aj u dru{tvu. Vi-

de}emo kakav }e biti odziv ~lanstva, od to-
ga zavise dalji koraci - rekao je Matijevi}.

Ponudu Vlade Srbije da plate zaposle-
nima u obrazovanju budu pove}ane za
dva odsto u oktobru i jo{ toliko u aprilu
idu}e godine zasad su odbili Unija i Sin-
dikat obrazovanja Srbije. 

Predsednik GSPRS „Nezavisnost“ To-
mislav @ivanovi}  je ocenio da je ponuda
Vlade „vi{e nego neprihvatljiva“. 

Sindikati bi narednih dana trebalo da
se sastanu i poku{aju da naprave zajed-
ni~ki predlog protokola o pove}anju za-
rada, ali pojedini sindikali lideri ne veru-
ju da do tog dogovora do}i. 

Dragan Matijevi} ka`e da je strate{ki
cilj Unije da plate u prosveti budu 30 od-
sto ve}e od prose~ne zarade u Srbiji, ali
da bi taj sindikat bio zadovoljan ako bi
naredne godine plate pratile inflaciju.

Tomislav @Ivanovi} isti~e da bi treba-
lo izvr{iti druga~iju preraspodelu dr`av-
nog bud`eta i pove}ati izdvajanje za pro-
svetu. On je rekao da }e plate u prosveti
padati dokle god budu vezane za penzi-
je. @ivanovi} se zala`e za ozbiljnu refor-
mu penzionog sistema, jer se sada doga-
|a da oni koji su nekada radili u obrazo-
vanju imaju istu ili ~ak ve}u penziju od
plata prosvetnih radnika. D. D. 

ve koji se u~e. Nastavnici mora-
ju da steknu komunikacijske i
medijatorske ve{tine, da znaju
kako da re{e konflikte. Oni svo-
jim stavom treba da pokazuju
odnos prema nasilju, dakle, da
se ja kao odrasla osoba ne po-
na{am nasilno, da ne toleri{em

nikome nasilno pona{anje u
u~ionici, {koli i van {kole. To ne
zna~i da }u reagovati ka`njava-
njem onih koji ~ine nasilje, ve}
da }u organizovati nastavu i
rad u {koli da bude zanimljiva,
da }u iskoristiti sve potencijale
dece, ali i li~ne da se smanji
mogu}nost za ispoljavanje na-
silnog pona{anja - obja{njava
Lajovi}eva.

Za ja~anje nastavni~kih
kompetencija u smislu izbora
tema i sadr`aja odgovorni su,
pre svega, prosvetni radnici,
koji sami najbolje znaju u kom
smeru bi trebalo da se razvija-
ju, ali i {kola. Za to nije potreb-
no dono{enje novih propisa
ve} samo dosledna primena
Pravilnika o stru~nom usavr{a-
vanju. Na{a sagovornica podse-
}a da je zakon propisao obave-
zno stru~no usavr{avanje za
sve zaposlene u obrazovanju.
Svaka {kola mora da ima plan
stru~nog usavr{avanja, postoji
katalog programa, mehanizmi

za samoprocenu, usvojene su
nastavni~ke kompetencije...
Plan stru~nog usavr{avanja se
pravi timski i on mora da odgo-
vara potrebama samih nastav-
nika, {kole, ali i lokalne zajedni-
ce u kojoj se ustanova nalazi. 

- Ne verujem da }e neki na-
stavnik da poha|a program
stru~nog usavr{avanja koji mu
ne treba i ukoliko to {to je sa-
znao posle ne mo`e da primeni
u u~ionici. Jer svako najbolje
zna da li ume da reaguje kada
mu se pobiju u~enici u odelje-
nju. Nastavnici nisu na fakulte-
tu u~ili kako da se izbore sa
ovim problemima, tako da pro-
grami stru~nog usavr{avanja
treba da kompenzuju taj pra-
zan prostor - isti~e Lajovi}eva. 

Ona najavljuje da }e ve} sre-
dinom septembra po~eti obuka
timova za krizne intervencije
koji }e postojati u svim {kol-
skim upravama. Obuke su
usmerene na pomo} {kolama u
nekim dramati~nim situacija-
ma (samoubistvo u~enika, smrt
u~enika ili nastavnika) koje mo-
gu da poremete funkcionisanje
ustanove {kole za du`e vreme.
Cilj rada stru~njaka je da se osi-
gura brza, efikasna i stru~na po-
mo} u~enicima, roditeljima i
zaposlenima u {kolama u nave-
denim specifi~nim situacijama,
jer se pokazalo da one mogu bi-
ti izvor novog nasilja. Timove
za krizne intervencije, koji }e bi-
ti oformljeni u svim {kolskim
upravama, ~ini}e zaposleni u
ovim upravama, direktori i
stru~ni saradnici. Obuke se or-
ganizuju u saradnji sa nema~-
kom organizacijom GIZ.

- U saradnji sa Incest trau-
ma centrom bi}e organizovane
obuke nastavnika kako da po-
jedine teme o prevenciji seksu-
alnog nasilja na|u mesto u na-

stavnim sadr`ajima. Pilot pro-
jekat po~inje u Beogradu. Od
septembra jo{ 22 osnovne {ko-
le ulaze u program „[kola bez
nasilja“, a Ministarstvo sa orga-
nizacijom Care international
nastavlja projekat „New Balkan
boy“, usmeren na promenu
mu{ke agresivnosti, i to tako
{to }emo u program uklju~iti
„mu{ke“ srednje {kole. Uskoro
sledi i obuka oko tridesetak sa-
radnika za rad na SOS telefonu
za prijavljivanje nasilja u obra-
zovnim ustanovama - navodi
Biljana Lajovi} neke od predvi-
|enih aktivnosti. V. S. 

Zoran Trnini}, pomo}nik ministra
za investicije i u~eni~ki i student-
ski standard, najavljuje po~etak
realizacije kredita Banke za razvoj
Saveta Evrope, vrednog 20 milio-
na evra. 

- Iz tog kredita bi}e izgra|en
studentski centar u U ìcu, jer je po-
stoje}i sme{ten u neuslovnim ba-
rakama, pa bi bilo kakvo ulaganje
u tako neuslovan prostor bilo nera-
cionalno. Izgradnjom novog stu-
dentskog doma postoje}i kapaci-
teti bi}e pro{ireni za oko 100 me-
sta, a studenti }e imati odli~ne uslo-
ve za rad, jer }e objekat biti u cen-
tru grada. Ovu investiciju je pomo-
gao Grad U ìce, koji je kupio parce-
lu na kojoj }e se graditi studentski
dom i preneo je na Ministarstvo
prosvete - obja{njava Trnini}.

On dodaje da su iz ovog kre-
dita obezbe|ena sredstva za za-
vr{etak studentskog doma u Ni-
{u, kao i za izgradnju jednog pa-
viljona od oko 100 mesta u SC
Kragujevac. Predvi|ena je i iz-
gradnja studentskih domova u
Novom Pazaru i ^a~ku, rekon-
strukcija doma u Subotici, zavr{e-
tak radova na upravnoj zgradi i
restorana u studentskom odma-
rali{tu na Pali}u, a Studentski
grad }e kona~no dobiti liftove. 

U okviru u~eni~kog standarda
planiran je zavr{etak u~eni~kog
doma u Svilajncu, izgradnja no-
vog doma u ^a~ku, dogradnja
jednog bloka u u~eni~kom do-

mu u Kragujevcu, kao i rekon-
strukcija i dogradnja doma „Kara-
|or|e“ u Beogradu, koji je u naj-
lo{ijem stanu. Zavr{etkom ovog
posla kapaciteti svih beogradskih
|a~kih domova bili bi ujedna~e-
ni, navodi Trnini}. 

- O~ekujemo da }emo uspeti
da izgradimo i u~eni~ki dom u Tr-
steniku i da sredimo dom u Bosi-
legradu, od u{teda posle zavr{e-
nih javnih nabavki. Svim navede-
nim radovima prakti~no }emo
zaokru`iti u~eni~ki i studentski
standard. Postoji potreba da se u
]upriji izgradi u~eni~ki dom ma-
njeg kapaciteta, a trebalo bi raz-
mi{ljati i o izgradnji studentskog
doma u Beogradu, jer svake go-
dine oko 5.000 studenata koji is-
pune sve uslove ostane bez me-
sta u domu - ka`e Trnini}.

Do po~etka nove raspodele
beogradskim akademcima bi}e
na raspolaganju dva potpuno
obnovljena doma - „Mika Mitro-
vi}“ i drugi blok „Patrisa Lumum-
be“. Trnini} isti~e da }e „Patris“
dobiti novu kotlarnicu i proizvod-
nu kuhinju, a dom „Mika Mitro-
vi}“ u potpunosti je prilago|en
studentima sa hendikepom. U
ovom domu bi}e i mesta za naj-
bolje beogradske studente. 

Na{ sagovornik podse}a da su
u svim studentskim centrima
uvedeni ISO standardi i HASAP si-
stem bezbednosti hrane, kao i u
90 odsto u~eni~kih domova. 

Iako postoji interesovanje za
izgradnju privatnih studentskih
domova, Trnini} ka`e da nijedan
prijavljeni investitor dosad nije is-
punio uslove za dobijanje neop-
hodnih dozvola. Uslovi, kako ka-
`e, nisu strogi, ve} su identi~ni
kao i za dr`avne ustanove stu-
dentskog i u~eni~kog standarda. 

Kada je re~ o stanju {kolske in-
frastrukture, Trnini} najavljuje da
}e vrlo brzo predstavnici Mini-
starstva i Evropske investicione
banke napraviti plan koji objekti
}e biti rekonstruisani, u okviru
druge tran{e kredita EIB-a, vred-
nog 32 miliona evra. Od u{teda iz
DILS projekta bi}e sre|eni toaleti
u 20 najugro`enijih {kola, a ula-
ga}e se i novac iz bud`eta. 

- Najve}i broj {kola koje ne-
maju adekvatne toalete se nalazi
u seoskim sredinama koje nema-
ju vodu i kanalizaciju i koriste vo-
du iz bunara. To su isturena ode-
ljenja u zabitim krajevima, sa ma-
lim brojem |aka. Svuda gde bu-
de uslova sre|iva}emo toalete,
ali }emo tako|e voditi ra~una da
ulaganja budu racionalna. Jer ako
se {kola nalazi u sredini gde se
smanjuje broj dece i gde je real-
no da }e biti uga{ena, nije isplati-
vo veliko ulaganje, posebno uko-
liko u blizini nema teku}e vode.
To su ogromne investicije za ko-
je nema novca u bud`etu, poseb-
no u vremenu ekonomske krize -
obja{njava Trnini}. V. S.   

Nastavlja se ulaganje u {kolsku infrastrukturu 

Privatni investitori 
bez dozvola za gradnju
studentskih domova

Budu}i izgled studentskog doma „Mika Mitrovi}“ Prevencija nasilja u obrazovnim ustanovama

Timovi za krizne intervencije 
u svim {kolskim      upravama
O

Br`a reakcija nadle`nih
Od otvaranja SOS telefonske linije 0800-200-201 do juna primljeno vi-
{e od 1.250 poziva, a u 70 odsto slu~ajeva nasilje su prijavili roditelji. Ka-
da je re~ o efektima uvo|enja ove telefonske linije, Biljana Lajovi} na-
pominje da je zna~ajno smanjeno vreme reagovanja i da je pove}ana
efikasnost, ~ime „sistem {alje poruku da nije bespomo}an i da ima me-
hanizme da iza|e na kraj sa problemima u oblasti prevencije nasilja“.

Biljana Lajovi}

Nove obuke za rad 
na SOS telefonu

Te{ko do dogovora sindikata

„[KOLA BEZ NASIQA“
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U~enici osnovnih i srednjih {kola na teritoriji central-
ne Srbije ove godine }e imati tri raspusta, a ne ~etiri
kako je to bilo prethodnih godina. Ukinut je jesenji
raspust koji je ranije trajao dva radna dana, ali su
zbog spajanja sa vikendom, |aci odmarali ukupno
~etiri dana. Ipak, ova odluka ne}e va ìti za vojvo|an-
ske {kole, koje rade po druga~ijem kalendaru. 

Nova {kolska godina za u~enike osnovnih i
srednjih {kola po~inje danas, a prvo polugodi{te

u {kolama u centralnoj Srbiji se zavr{ava 28. de-
cembra, predvi|eno je {kolskim kalendarom Mi-
nistarstva prosvete. 

Zimski raspust za osnovce i srednjo{kolce traja-
}e od 31. decembra do 15. januara 2013. godine,
dok }e prole}ni raspust biti od 29. aprila do 6. maja.
U~enici osmog razreda osnovne {kole sa nastavom
zavr{avaju 24. maja, a |aci od prvog do sedmog
razreda 7. juna. Maturanti gimnazija }e se raspusti-

ti 17. maja, a u~enici zavr{nih razreda trogodi{njih i
~etvorogodi{njih srednjih stru~nih {kola sedam da-
na kasnije, odnosno 24. maja. Za sve ostale srednjo-
{kolce drugo polugodi{te se zavr{ava 14. juna. 

Od ove godine u {kolama se obele`avaju dva
nova dr`avna praznika koje je Srbija dobila izme-
nama i dopunama Zakona o dr`avnim i drugim
praznicima Republike Srbije, usvojenim krajem
2011. Tako }e se u {kolama radno proslavljati 21.

oktobar - Dan se}anja na srpske `r-
tve u Drugom svetskom ratu i 22.
april - Dan se}anja na ̀ rtve Holokau-
sta, genocida i druge ̀ rtve fa{izma u
Drugom svetskom ratu. 

Kao i ranijih godina, u {kolama se
praznuju Sveti Sava - Dan duhovno-
sti 27. januara, Dan pobede 9. maja i
Vidovdan - spomen na Kosovsku bit-
ku 28. juna. Sveti Sava i Vidovdan se
praznuju radno, bez odr`avanja na-
stave, a svi ostali praznici su nastavni
dani, sem kad padaju u nedelju. Dan

prosvetnih radnika se obele`ava 8. novembra. 
U~enici i zaposleni u {koli imaju pravo da ne

rade u dane slede}ih verskih praznika: pravoslav-
ci - na prvi dan krsne slave, pripadnici islamske za-
jednice - na prvi dan Kurban bajrama, a pripadni-
ci jevrejske zajednice na prvi dan Jom Kipura. Ne-
radni je i prvi dan Bo`i}a, a tokom uskr{njih pra-
znika praznuje se od Velikog petka do drugog da-
na Uskrsa. D. D. 
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d po~etka ove godine
zabele`eno je 907 sao-
bra}ajnih nezgoda u
kojima su u~estvovala

deca do 14 godina starosti. U
ovim nezgodama poginulo je
{estoro dece, {to je za tre}inu
manje u odnosu na pro{lu go-
dinu. Deca su ranjiva i ugro`e-
na kategorija u saobra}aju, ali,
prema oceni nadle`nih, situaci-
ja nije alarmantna.

Na~elnik Uprave saobra}aj-
ne policije Dragi{a Simi} ka`e
za Danas da podaci pokazuju
da su od ukupnog broja pogi-
nule dece petoro bili putnici u
vozilima, dok je samo jedno de-
te bilo pe{ak.  

- Saobra}ajna policija }e
poja~ati svoje aktivnosti uo~i
po~etka {kolske godine, zato
opominjem sve u~esnike u sa-
obra}aju da posebno obrate

pa`nju na decu u blizini {kola.
Saobra}ajna policija }e najri-
goroznije sankcionisati nepo-
{tovanja saobra}ajnih znako-
va i propisa, pogotovo u blizi-
ni obrazovnih ustanova - isti-
~e Simi}. 

On podse}a da saobra}ajna
policija na po~etku svake {kol-
ske godine godinama poja~ava
svoje anga`ovanje i sprovodi
akcije u vezi sa bezbedno{}u
dece u saobra}aju, u kojima je
akcenat na |ake prvake.

Od po~etka ove godine, pre-
ma njegovim re~ima, 115 dece
je te{ko povre|eno, a lak{e njih
682. Kada je re~ o te{ko povre-
|enoj deci, vi{e od polovine su
bili pe{aci, dok su ostali bicikli-

sti i putnici u vozilima. Jedan
od problema je {to ~esto nisu
obele`ene zone oko {kole, ne-
dovoljno je trotoara, ali su i
neosvetljene ulice u prigrad-
skim naseljima. 

- Vi{e od 90 odsto nezgoda u
kojima su u~estvovala i deca
dogodila su se u naseljenom
mestu, od ~ega skoro 60 odsto
na ulicama - isti~e Simi}.

On preporu~uje roditeljima,
izme|u ostalog, da najpre pro-
cene koliko su deca samostalna
da bi u~estvovala u saobra}aju,
kao i da ih nau~e osnovama
bezbednosnog pona{anja u sa-
obra}aju. Simi} ukazuje da po-
licija, roditelji, kao i {kolska
uprava moraju da sara|uju ka-

ko bi se pove}ala bezbednost
dece. 

- Trudimo se da u dogovoru
sa {kolskim upravama ispred
svake {kolske zgrade bude an-
ga`ovan po jedan saobra}ajni
policajac kako bi pomagao de-
ci, a ujedno i preventivno uti-
cao na u~esnike u saobra}aju.
Zamolio bih i gra|ane i rodite-
lje da prijave bilo kakvo bahato
pona{anje u saobra}aju u blizi-
ni {kola, ne bismo li to sankci-
onisali - isti~e na~elnik Uprave
saobra}ajne policije. On dodaje
i da policijski slu`benici ve} go-
dinama dr`e ~as deci o bezbed-
nom pona{anju u saobra}aju i
da to daje dobre rezultate. 

Ivana Pej~i}

- Projekat „Druga {ansa“ pokazao je konkretne rezultate sa
prvom generacijom polaznika koji su nastavu pratili pro{le
godine u jednoj od 37 osnovnih {kola u Srbiji. Ukupno 1.600
odraslih zavr{ilo je jedan od tri ciklusa u~enja, a od tog bro-
ja 517 je u junskom roku polagalo zavr{ni ispit i dobilo di-
plomu o zavr{enom osnovnom obrazovanju - ka`e Alek-
sandra Kokanovi} iz projekta „Druga {ansa“.

Ona obja{njava da sistem funkcionalnog osnovnog obra-
zovanja odraslih omogu}ava polaznicima da nastave {kolo-
vanje u srednjim {kolama, ali kao vanredni u~enici. Krajem
septembra bi}e poznat ta~an broj odraslih koji su upisali
srednju {kolu. Zanimljivo je da je ovo pravo iskoristilo ~ak 11
polaznika „Druge {anse“ iz O[ „Sever \urki}“ iz Be~eja. 

Naknadna analiza }e pokazati kako su odrasli uradili te-
stove na maloj maturi. 

- Oni su ove godine polagali zavr{ni ispit sa redovnim |a-
cima. Problem je u tome {to odrasli rade po jednom progra-

mu, a izlaze na ispit i pola`u sadr`aje iz redovnog obrazova-
nja. Preporuka je da se u budu}nosti pripreme posebni testo-
vi za polaznike ovog programa, za {ta je potrebno doneti stan-
darde za funkcionalno osnovno obrazovanje odraslih. Ipak,
polaznici su imali pomo} prilikom polaganja testova, jer im je
omogu}eno dodatnih 30 minuta za re{avanje testova, a de-
`urni nastavnik je mogao da im objasni ili preformuli{e odre-
|eni zadatak ukoliko ga nisu razumeli - ka`e Kokanovi}eva. 

„Druga {ansa“ od oktobra se nastavlja u oko 70 osnov-
nih {kola u Srbiji. Ove {kolske godine broj {kola koje u~e-
stvuju u projektu je duplo ve}i, pa se procenjuje da }e u klu-
pama sedeti oko 5.000 odraslih. D. D. 

Najbolji evropski interaktivni obrazovni portal, za koji
je norve{ka izdava~ka ku}a Gildendal pro{le godine
dobila zlatnu medalju na Sajmu knjiga u Frankfurtu,
sada je dostupan i u Srbiji. Izdava~ka ku}a Klet je po
licenci i u saradnji sa pomenutim norve{kim
izdava~em napravila srpsku }irili~nu verziju portala
„Carstvo znanja Ma{e i Ra{e“.

- Edukativni portal je namenjen deci od pet do
osam godina i na njemu se nalazi niz
multimedijalnih sadr`aja: didakti~ki
oblikovane igrice, interaktivni zadaci,
pesme i animacije, radni listovi,
zanimljivosti... Portal ima dva aktivna
dela: Cirkus - namenjen pred{kolcima i
Engleski jezik - namenjen svim klincima
od pet do osam godina koji u~e ili `ele da u~e
engleski. Cirkus ima svog voditelja Cirkusa ~ika \uru
kao i drugare koje deca mogu da upoznaju. Oni nas
vode u posebne delove Cirkusa, kao {to su Razvoj
govora, Prvi koraci u matematici i Upoznavanje
okoline. Svi zadaci i nalozi su didakti~ki oblikovani,
razli~iti su po te`ini i podsti~u kognitivni razvoj
deteta - ka`e Gordana Kne`evi} Orli}, direktorka
izdava~ke ku}e Klet.

Portal trenutno sadr`i vi{e od 100 raznovrsnih
igrica i 500 interaktivnih naloga, a Kne`evi} Orli}
najavljuje da se Klet na tome ne}e zaustaviti, po{to }e
obrazovni sadr`aji biti stalno dopunjavani. U pripremi
je deo namenjen prvacima, pa potom u~enicima
drugog razreda, tre}acima...

- Ovaj jedinstveni savremeni obrazovni materijal
daje mogu}nost mali{anima da u~e igraju}i se, a
istovremeno se na lak i jednostavan na~in navikavaju i
obu~avaju za kori{}enje tehnologije 21. veka. Mnogi
roditelji brane deci, posebno u ranom uzrastu, da
sedaju za ra~unar iz straha da mogu da nai|u na
problemati~ne sadr`aje na internetu. Ovakav portal
daje deci bezbedno i kvalitetno okru`enje, a

roditeljima mogu}nost da planiraju koliko }e njihova
deca  dnevno provesti za ra~unarom. Znaju}i pritom da
je to vreme kvalitetno iskori{}eno - isti~e Kne`evi} Orli}. 

Prema njenim re~ima, ovakav vid u~enja
predstavlja budu}nost obrazovnog procesa u
savremenom svetu, a njegova premijera u Srbiji je
va`an  iskorak u prihvatanju najnovijih i nau~no
utemeljenih didakti~kih sredstava. Interaktivni portal

nije predvi|en samo za ku}nu upotrebu, ve} se
mo`e koristiti i u pred{kolskim ustanovama.

Potrebno je da pred{kolska ustanova ima
belu tablu, laptop i projektor. Zadaci na
portalu su uskla|eni sa pripremnim

pred{kolskim programom, pa vaspita~ mo`e
da organizuje aktivnosti tako da sva deca

zajedno u~estvuju u re{avanju zadataka ili mogu
da slu{aju pesmice, gledaju edukativne filmove i
animirane igrice - navodi Kne`evi} Orli}.

Izdava~ka ku}a Klet je za ovu {kolsku godinu
pripremila i vrlo atraktivan, zabavan i koristan
komplet za pred{kolce, koji se sastoji od radnih
svezaka Razvoj govora, Prvi koraci u matematici i
Upoznavanje okoline.

Radne sveske sadr`e i zanimljive dodatne
materijale za se~enje i lepljenje, kao i dva kompakt
diska. Uz Razvoj govora deca dobijaju CD sa
snimljenim tekstovima, a uz Upoznavanje okoline, CD
sa snimcima ogla{avanja pojedinih `ivotinja,
zvukovima razli~itih predmeta i prevoznih sredstava.
Ministarstvo prosvete i nauke je odobrilo radne
sveske za upotrebu u pripremnom pred{kolskom
programu

- U procesu nastanka ovih materijala je
u~estvovalo 20 vaspita~a iz cele Srbije. Oni su nam
svojim znanjem i iskustvom pomogli da odmerimo
svaki nalog, svaku sli~icu i da u materijalu ostane
samo ono {to je kvalitetno, motivi{u}e i korisno za
decu - ka`e Gordana Kne`evi} Orli}.                        D. D. 

Bezbednost najmla|ih u saobra}aju

Deca pe{aci 
najugro`eniji
O

Izdava~ka ku}a Klet pripremila 
brojne novine za pred{kolce 

Najbolji evropski
obrazovni portal i na
srpskom jeziku

Trendovi

[kole obele`avaju 
dva nova dr`avna praznika

U Vojvodini druga~iji termini
U {kolama u Vojvodini |aci }e na jesenjem raspustu biti od 1. do 4.
novembra. Zimski raspust traje od 22. decembra do 14. januara, a
prole}ni kra}e nego u centralnoj Srbiji - od 29. marta do 1. aprila. Ma-
turanti gimnazija zavr{avaju sa {kolom 22. maja, u~enici zavr{nih raz-
reda srednjih stru~nih {kola sedam dana kasnije, a ostali srednjo{kol-
ci 19. juna. Osmaci u Vojvodini se raspu{taju 29. maja, a u~enici od
prvog do sedmog razreda 12. juna.

37
nastavnih sedmica 

za osnovce

28. 
decembra 

zavr{ava se prvo polugodi{te

3
raspusta u 
toku godine

„Druga {ansa“ od oktobra 
u 70 {kola u Srbiji

I odrasli na
maloj maturi 

Konkretni rezultati: Odrasli na obuci za kuvara

Dragi{a Simi}

Policija }e najrigoroznije 
kazniti nepo{tovanja 
saobra}ajnih znakova 

i propisa
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vako nastavnik jedne
kikindske osnovne
{kole tuma~i uvo|e-
nje standarda postig-

nu}a u~enika, koji na{em obra-
zovnom sistemu postoje od
2009. godine. Ve}ina nastavni-
ka osnovnih {kola u Srbiji do-
`ivljava standarde kao jo{ jed-
nu administrativnu obavezu,
te da su uvedeni kako bi krea-
tori obrazovne politike imali
kontrolu nad rezultatima rada
{kola i prosvetnih radnika. Pi-
tanja o funkciji standarda kod
nastavnika naj~e{}e izazivaju
revolt i komentare da zbog ve-
likih zahteva u pogledu doku-
mentacije, ne sti`u da se bave
stru~nim usavr{avanjem i pri-
premama za ~as na na~in koji
smatraju adekvatnijim. 

Ovo su neki od rezultata ve-
likog istra`ivanja stavova na-

stavnika koje je u okviru pro-
jekta „Razgovori nastavnika o
nastavnicima“ realizovao Cen-
tar za obrazovne politike, u sa-
radnji sa Savezom u~itelja Srbi-
je, Obrazovanjem plus i Peda-
go{kim dru{tvom Srbije. Deo
tog istra`ivanja se odnosio na
ispitivanje stavova u~itelja, na-
stavnika i stru~nih saradnika u
pet gradova u Srbiji o nastavi

koja se zasniva na primeni
standarda u~eni~kih postignu-
}a i realizovale su ga Aleksan-
dra Maksimovi}, asistentkinja
na Visokoj {koli strukovnih
studija za vaspita~e u [apcu, i
Mirjana Markovi} iz beograd-
ske O[ „Gavrilo Princip“. 

Dono{enje i primena stan-
darda postignu}a predstavljaju
veliku promenu u obrazovnoj
politici i praksi. Jedan broj u~e-
snika istra`ivanja smatra da je
dono{enje standarda proiste-
klo iz potrebe prevazila`enja
razlika u radu nastavnika, {to
je posledica neujedna~enog
obrazovanja budu}ih predava-

~a. U~itelji i nastavnici su kao
va`nu prepoznali funkciju
standarda da istim ocenama
u~enika ozna~avaju ista znanja
i kompetencije. Tako|e, oni
standarde vide kao poku{aj
uskla|ivanja na{eg sa evrop-
skim obrazovnim sistemima. 

Prilikom ispitivanja ade-
kvatnosti standarda iz per-
spektive u~itelja i nastavnika,
veliki broj u~esnika intervjua
doveo je u pitanje mogu}nost
njihove primene, zbog neusa-
gla{enosti sa {kolskom opre-
mom. Neki od zahtevanih
standarda ne mogu da se reali-

zuju u seoskim uslovima, da su
neka odre|enja standarda su-
vi{e usmerena na teoriju i ne-
primenjiva u {kolskoj praksi. 

„Vide}e se razlika proiste-
kla iz centralizacije: {ta to ima
u~enik iz unutra{njosti, a ka-
ko dete iz Beograda ide jed-
nom nedeljno u pozori{te, bi-
oskop, na izlo`bu ili klizanje.
Njihova deca u zabavi{tima
slu{aju jezik besplatno. Gde
su na{a deca u odnosu na beo-
gradsku decu? Da li mogu biti
isti standardi za svu decu, ~ak
i pod uslovom da su odse~eni

od sveta, ako vi{e nisu u sta-
nju da odu ni na jednu ekskur-
ziju“, komentari{e u~iteljica iz
Kikinde koja je u~estvovala u
anketi.

Ve}ina ispitanika deli i stav
da }e primenom koncepta
obrazovanja zasnovanog na
standardima do}i do zanema-
rivanja vaspitne uloge {kole, da
nastavnici ne}e imati vremena
da ~uju svoje u~enike, ve} da }e
njihov jedini cilj u nastavi po-
stati realizacija standarda. Na
pitanje da li su definisanim
standardima postignu}a obu-

hva}eni svi u~enici, ispitanici
su u ve}ini odgovarali da su
standardi namenjeni „prose~-
nom u~eniku“. U~iteljima i na-
stavnicima ogroman problem
predstavlja rad s decom sa do-
datnim obrazovnim potreba-
ma. To su ilustrovali ~injeni-
com da, kada su u pitanju ta-
lentovana deca, procena o ta-
lentu poti~e naj~e{}e od rodite-
lja. [kole se, prema njihovom
mi{ljenju, naj~e{}e ne upu{taju
u tu procenu, prosvetni radnici
nisu obu~eni za tu vrstu podr-
{ke, a stru~ne slu`be, naj~e{}e,
nemaju vremena za to. 

„Ne znam {ta na{a prose~na
{kola mo`e da ponudi talentu.
Da ve`ba vi{e i du`e? Da ga
{kola uputi u Petnicu? Da mu
predlo`i te i te muzi~ke i likov-

ne {kole. Mi talentu ne mo`e-
mo ni{ta da pru`imo, mo`emo
samo da ga uputimo“, isti~e
stru~ni saradnik u osnovnoj
{koli u Staroj Pazovi.

Vrlo je ~est stav da standar-
de nisu pisale kolege iz struke,
ve} univerzitetski profesori i
osobe koje nemaju iskustva u
radu s decom osnovno{kolskog
uzrasta, a posebno da nisu upo-
znati s uslovima u kojima funk-
cioni{u {kole van Beograda.
Tako nastavnik u osnovnoj
{koli u Leskovcu isti~e da je u
izradu standarda „trebalo
uklju~iti i ljude van Beograda“. 

Me|utim, vi{e od polovine
u~itelja i nastavnika je istaklo
da su im nivoi postignu}a u~e-
nika odre|eni standardima po-
mogli da formiraju ujedna~eni
kriterijum ocenjivanja. Ovako
obrazlo`ene ocene iz perspekti-
ve nastavnika dobre su za u~e-
nike, jer za svaki predmet znaju
{ta se o~ekuje na kom nivou
postignu}a, kao i za roditelje,
kojima je lak{e obrazlo`iti raz-
loge za ocene njihove dece. 

„Drago mi je {to se standar-
di uvode kako bismo svi mi u
razli~itim odeljenjima davali
iste ocene. Da ne bude pri~e
kako je jedna u~iteljica vrlo
stroga, tra`i mnogo vi{e i oce-
njuje mnogo stro`e od druge
u~iteljice“, navodi u~iteljica iz
Smedereva.

Promenjeni su i na~ini vred-
novanja znanja u~enika. U~itelji
i nastavnici ka`u da primenom
standarda daju vi{e raznovrsnih
zadataka u testovima provere
znanja. Ne{to manje od 50 odsto
anketiranih smatra da koncepci-
ja obrazovanja zasnovanog na
standardima ne predstavlja no-
vinu u odnosu na raniji na~in ra-
da. Oni ne vide svrhu niti potre-
bu da bilo {ta menjaju u svom
radu i uskla|uju sa donetim
standardima. Smatraju da je
uvo|enjem standarda „do{lo sa-
mo do preimenovanja aktivno-
sti koje su se godinama unazad
odvijale u nastavi“. V. S. 

Ve} krajem septembra nastavnici u Srbiji ima}e pri-
liku da sami procene koje kompetencije im nedo-
staju i da na osnovu tih rezultata naprave plan li~-
nog profesionalnog razvoja. Zavod za unapre|iva-
nje obrazovanja i vaspitanja je, u saradnji sa doma-
}im i stranim stru~njacima, napravio upitnik za sa-
moprocenu nastavni~kih kompetencija, koji se tre-
nutno proverava u praksi. Upitnik }e krajem ovog
meseca biti objavljen na sajtu Zavoda, a nastavni-
ci }e mo}i da ga popune anonimno.

Olivera Todorovi}, rukovoditeljka Centra za pro-
fesionalni razvoj zaposlenih u obrazovanju, podse-
}a da je u martu stupio na snagu novi Pravilnik o
stalnom stru~nom usavr{avanju i sticanju zvanja
nastavnika, vaspita~a i stru~nih saradnika, u kojem
su implementirani standardi kompetencija za na-
stavni~ku profesiju. 

- Ovim pravilnikom je predvi|eno da nastavni-
ci, vaspita~i i stru~ni saradnici u periodu od pet go-

dina treba da ostvare 120 bodova, i to 100 bodova
kroz seminare, a 20 kroz ostale oblike stru~nog
usavr{avanja. Za svaku od ~etiri kompetencije (za
u`e stru~nu oblast, podu~avanje i u~enje, podr{ku
razvoju li~nosti deteta i u~enika i komunikaciju i sa-
radnju) moraju da imaju po 16 bodova, a mini-
mum 30 iz prioritetnih oblasti stru~nog usavr{ava-
nja. Prioritetne oblasti na svake tri godine odre|u-

je Ministarstvo prosvete, nauke i tehnolo{kog raz-
voja - ka`e Todorovi}eva.  

Zavod je pripremio Katalog za 2012/13. i
2013/14. godinu po predmetnim oblastima, a u
okviru oblasti programi su pore|ani po kompeten-
cijama. Za programe koji pripadaju odgovaraju}oj
prioritetnoj oblasti je navedeno i koja je to oblast,
a vi{e ne postoje obavezni i izborni programi.

Nastavnici, vaspita~i i stru~ni saradnici na sajtu
Zavoda (www.zuov.gov.rs) mogu da dobiju sve in-
formacije o seminarima koji su najavljeni za izvo|e-
nje u narednih mesec dana, kao i sve podatke uklju-
~uju}i i odgovaraju}e statisti~ke o odr`anim semina-
rima (broj odr`anih seminara, broj polaznika, pro-
se~ne ocene po seminaru...). Na sajtu su dostupne i
informacije o ustanovama koje su prijavile seminar,
kao i osnovne reference o autorima i realizatorima.
Od 1. septembra prijavljivanje i odjavljivanje semi-
nara }e se vr{iti elektronskim putem. D. D. 

15 godina rada

Akademija lepih umetnosti osnovana je 1997. godine. Za sve

ove godine postojawa pro{li smo naporan put da bismo sti-

gli do ugleda koji danas imamo u oblasti obrazovawa. Kao

prva privatna visoko{kolska ustanova u poqu umetnosti,

ALU je, sa ponosom mo`emo re}i, davno pro{la sve “de~ije

bolesti„ i sada se di~i uspesima koje weni diplomci posti-

`u u na{oj zemqi i inostranstvu. Interesantno je napome-

nuti da je ALU ujedno i prvi privatni fakultet sa dozvolom

za ~etvorogodi{we studije u {irem regionu.

Na{a ustanova je 2008. u{la u postupak akreditacije sa `e-

qom da promeni status iz fakulteta u univerzitet. Taj po-

stupak jo{ traje i neizvesno je kada }e se zavr{iti. Shodno

zakonu i potvr|enom mi{qewu Ministarstva prosvete i

nauke, Akademija ima pravo upisa studenata i na one studij-

ske programe koji su odobreni prilikom po~etka rada Aka-

demije. Legalno upisani studenti imaju pravo da zavr{e stu-

dije bez obzira na ishod nove akreditacije. Jula 2012. ALU

je dobila akreditaciju prvih doktorskih studija i to za sli-

karstvo i dramske umetnosti.

Detaqnije informacije nalaze se na na{em veb-sajtu.

@eqa nam je da {to ve}i broj budu}ih studenata do|e do in-

formacija o tome koje studijske programe realizuje Akade-

mija lepih umetnosti i koji nivo stru~nosti diplomac ALU

mo`e posti}i. Ponuda iz oblasti obrazovawa je svake godi-

ne sve ve}a i zaista nije lako odabrati ustanovu koja zaslu-

`uje da joj se uka`e poverewe. Zbog toga sve budu}e studente

pozivamo da nam se jave, jer }e u razgovoru sa nama sigurno

dobiti potpune informacije o uslovima studirawa na ALU.

Nadamo se da }emo im na taj na~in olak{ati budu}i izbor.

Prioritetne oblasti
- Prevencija nasilja, zlostavljanje i zanemarivanje
- Prevencija diskriminacije
- Inkluzija 
- Komunikacijske ve{tine
- U~enje da se u~i i razvijanje motivacije za u~enje
- Ja~anje profesionalnih kapaciteta zaposlenih
- Saradnja sa roditeljima, u~enicima i u~eni~kim

parlamentima
- Informaciono-komunikacijske tehnologije

Stru~no usavr{avanje nastavnika

Upitnik kao ogledalo

„Mi smo pretvoreni u }ate: pi{i ovo, pi{i
ono. Onda, kada sam kod ku}e, umesto 
da se pripremam za ~as i da se stru~no 
usavr{avam, ja samo pi{em i popunjavam.“

U~itelji i nastavnici o standardima postignu}a u~enika

Ista ocena 
za isto znanje

O

Isklju~eni iz odlu~ivanja
U~itelji i nastavnici su isticali ose}aj sopstvene marginalizovanosti ka-
da je re~ o odlu~ivanju i uklju~ivanju u obrazovne reforme. Nezado-
voljni su jer su, kako ka`u, uvek samo obave{teni o promenama, a
nemaju priliku da aktivno u~estvuju u kreiranju novina u obrazova-
nju. Uz to, u~itelji i nastavnici misle da }e odgovornost za postizanje
definisanih standarda biti, pre svega, na njima. Smatraju da nije u re-
du da im novi zahtevi samo budu prosle|eni i da se od njih o~ekuje
da ih ispune, bez odgovaraju}e podr{ke. 

O~ekuju podr{ku
Da bi uspe{no primenili standarde, u~itelji i nastavnici o~ekuju podr-
{ku Ministarstva prosvete, koje bi trebalo da oja~a rad {kolskih upra-
va, „da tamo sede najuspe{nije kolege iz struke“. O~ekuju podr{ku u
vidu besplatnih seminara za primenu standarda, organizaciju okru-
glih stolova i panel diskusija, kao i razmene iskustva, pomo} stru~ne
slu`be u {koli, posetu oglednim ~asovima i sli~no. 
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Novi kredit Erste Banke za mlade

Savremena {kola suo~ena je sa ni-
zom razli~itih zahteva. Od nje se
o~ekuje da u~enike osposobi za
budu}u profesiju, ali i da delu-
je vaspitno - da spre~ava vr-
{nja~ko nasilje, podsti~e inklu-
ziju, razvija toleranciju. Ove za-
datke treba posmatrati kao deo
totaliteta nove savremene vizije
{kolstva, {kolstva koje se ne}e baviti usa-
vr{avanjem parcijalnih, nepovezanih ve{ti-
na, ve} }e sticanje svih znanja i svi napori bi-
ti usmereni u pravcu u~enja za `ivot. Jedan
od dostupnih na~ina da se sva znanja sinte-
tizuju u u~enje za `ivot je kreativni dramski
proces. 

Kreativna drama mo`e se koristiti u okvi-
ru {kolskih kurikuluma, ali i van nastave, da
oja~a kompetencije mladih i pripremi ih za
`ivot. U nastavnim procesima, kroz stvaranje
paralele izme|u li~nih iskustava i gradiva (na
primer teksta iz drugog vremena ili kulture),
u~enik sti~e dublje razumevanje materije, a
njenom kreativnom interpretacijom razvija
sposobnost tuma~enja i primene gradiva.
U~enje prestaje da bude prostor pritiska i pri-
nude, i osvaja se kao sopstveni prostor u ko-

ji mladi rado investiraju vreme,
energiju i emocije. 

Kreativna drama je po-
sebno va`na za usvajanje
vrednosti i postizanje vaspit-
nih ishoda u~enja. U bezbed-

nom okru`enju igre i fikcije
mladi istra`uju situacije, mogu-

}a re{enja i njihove posledice, upo-
znaju li~nu snagu i slabosti, ispituju po-

na{anje i odnos prema drugima u datoj situ-
aciji. Svako ima priliku da predo~i svoje vi|e-
nje doga|aja i razvoja situacije bez osude
drugih u~esnika; svako mo`e zauzeti i su-
protstavljenu poziciju. Na ovaj na~in mladi
~ovek u~i da sagledava situaciju iz ugla „ne-
kog drugog“ i tako da bolje razume ose}anja,
stavove i pona{anje tog „drugog“. Razvijaju
se tolerancija i empatija, i mladi ~ovek u~i da
razume i prihvata druga~ije poglede na svet. 

Projekat IDEAL - Dramska edukacija za
interkulturno u~enje / Intercultural Drama
Education And Learning bavio se upravo raz-
vojem metodologije za unapre|enje socijal-
nih i interkulturalnih kompetencija mladih u
Srbiji kroz dramske igre. U okviru projekta,
tim dramskih i plesnih pedagoga radio je sa

oglednim grupama nastavnika u ~etiri grada
u Srbiji - Beogradu, Smederevu, Ni{u i Zre-
njaninu, na izgradnji tehnika za dramski rad
s mladima u cilju unapre|enja kulture dija-
loga i tolerancije prema razli~itostima. Osno-
vu metode predstavlja upravo kreativni
dramski proces kao pristup koji se koristi za
ostvarivanje u~enja. 

Rezultat rada stru~njaka, umetnika i pe-
dagoga okupljenih oko projekta IDEAL su
dve komplamentarne publikcije koje }e iz
{tampe iza}i ove jeseni. To su Vodi~ i Priru~-
nik kroz kreativni dramski proces. Obe publi-
kacije namenjene su nastavnicima i u~itelji-
ma i cilj im je da ~itaoce upoznaju sa princi-
pima, metodama i tehnikama vo|enja krea-
tivnog dramskog procesa i njegove primene
u obrazovanju dece i mladih za `ivot
u otvorenom i solidarnom dru{tvu.
Glavna i odgovorna urednica publi-
kacija je Sun~ica Milosavljevi},
urednica je Marina Milivojevi} Ma-
|arev, izdava~ je BAZAART iz Beo-
grada, koji je i nosilac projekta IDE-
AL. Projekat IDEAL je finansirala
Evropske unije kroz program „Podr-
{ka civilnom dru{tvu“. 

acionalni prosvetni savet ne}e
usvajati nastavne planove i pro-
grame oglednih profila dok Za-
vod za unapre|ivanje obrazova-

nja i vaspitanja ne uva`i principe oko ko-
jih su se ~lanovi NPS saglasili. Na{e argu-
mente niko nije osporio. Podse}am da
nastavne planove i programe po zakonu
donosi NPS i Zavod nema mandat da ne
uva`i na{e primedbe. Sada ~ekamo da
ministar prese~e i da svi zajedno sedne-
mo i dogovorimo se kako }emo raditi. 

U ovom trenutku 19 ogleda ~eka na raz-
matranje da bi mogli da budu prevedeni u
redovan obrazovni sistem. Oko ~ega je na-
stao spor?

- Prilikom razmatranja nekih ogleda iz
podru~ja poljoprivrede i proizvodnje hra-
ne koje smo ranije usvojili, uo~ili smo ne-
logi~nosti izme|u veoma sli~nih profila.
Prema utvr|enoj dinamici oko 20 ogleda
je trebalo da bude razmatrano ove godi-
ne i hteli smo najpre da se dogovorimo
principijelno {ta ho}emo i da to ispo{tu-
jemo, po{to je stru~na javnost po~ela da
vr{i pritisak da njihovi predmeti budu {to
vi{e zastupljeni. 

Da li je ideja bila da se unapred dogovori-
te oko fonda ~asova op{teobrazovnih pred-
meta za sve oglede?

- Ne sasvim, jer to ne bi bilo profesio-
nalno. Kao prvo, mi smo insistirali da
maksimalni nedeljni fond bude 30 ~aso-
va, a ne 32, koliko je zakonom dozvolje-
no. Zakon se kr{i jer u~enici koji slu{aju
nastavu na jeziku nacionalne manjine
imaju nedeljno dva dodatna ~asa srpskog
kao nematernjeg jezika, dakle, njihov ne-
deljni fond je 34 ~asa. Saglasili smo se i da
zakonom garantovan  minimum op{teo-
brazovnih sadr`aja treba da bude u funk-
ciji razvoja klju~nih kompetencija kod
svih ogleda. U trogodi{njim srednjim
{kolama to je bar 30 odsto ~asova za op-
{teobrazovne predmete (devet ~asova ne-
deljno), a kod ~etvorogodi{njih taj mini-
mum iznosi 40 odsto (12 ~asova nedelj-
no). Kroz taj minimum treba da budu za-
stupljeni svi op{teobrazovni sadr`aji koji
razvijaju klju~ne kompetencije. 

[ta to zna~i?
- Bez obzira ~ime se neko bavi, bio on

pekar, mesar ili finansijski administra-
tor, treba da ima jezi~ku, matemati~ku,
digitalnu pismenost, osnove nau~ne pi-
smenosti, da nau~i kako da u~i, da ima
razvijene socijalne kompetencije,...
Evropska unija je u op{tem obrazovanju
definisala samo  klju~ne kompetencije,
jer se ne zna koje kvalifikacije }e se tra`i-
ti u budu}nosti. Smatra se da }ete mo}i
da se prilagodite zahtevima tr`i{ta rada,
ako ovladate ovim klju~nim kompeten-
cijama koje su osnov za celo`ivotno u~e-
nje. Savet je imao niz konkretnih pri-
medbi na plan pet oglednih profila koje
nam je ZUOV poslao na razmatranje i
tra`ili smo da se one uva`e. Zavod to ni-
je hteo da uradi i sada je na potezu mini-

star da prese~e. Mi smo, reci-
mo, smatrali da finansijski ad-
ministrator treba da ima bar
minimum znanja iz prirodnih
nauka, a da ve}i broj ~asova
matematike, koja je ovde i
stru~ni predmet, bude obezbe-
|en iz fonda predvi|enog za
stru~ne sadr`aje. Ili, za{to me-
sar ne bi imao nijedan ~as ne-
deljno umetnosti, makar kroz
integrisani sadr`aj? 

Ali zar ZUOV nije stru~na insti-
tucija koja priprema predlog, a
NPS donosi kona~nu odluku? Ne-
mogu}e da direktor ZUOV-a to
ne zna.

- Ogled je u nadle`nosti mi-
nistra, on odobrava i potpisuje
rezultate ogleda. Ali ako pogle-
date rezultat ogleda, odnosno
da on donosi planove i progra-
me za redovan obrazovni si-

stem, to je u ingerenciji Nacio-
nalnog prosvetnog saveta. Za
nas je neprihvatljivo da prome-
ne na kojima insistiramo ~eka-
ju celovitu reformu op{teg
srednjeg obrazovanja. Ogledi
su razvijani 10 godina i treba da
budu uzor za tu zapo~etu refor-
mu. Problem je {to je u prote-
kloj deceniji svako ko je razvi-
jao neki ogled radio samostal-
no i nije bilo eksternog usagla-
{avanja koje je neophodno. Ko-
na~an cilj je da ogledi postanu
deo jedinstvenog sistema, a sa-
da pri prelasku u redovan obra-
zovni sistem imate potpuno
atomizovana re{enja, mnogo
neopravdanih razlika za sli~ne
srednje {kole. 

U kojoj meri su odnosi na rela-
ciji NPS-ZUOV-Ministarstvo pro-
svete pod uticajem politike?

- Mislim da bi bilo
dobro da se svi jednom
mese~no sastajemo, ka-
ko bismo usaglasili na{
rad i re{ili nedoumice. Na`alost,
to se ne de{ava. Ja neke stvari
najpre saznam od novinara.

Da li }e NPS insistirati da se sma-
nji broj ~asova i u osnovnoj {koli?
Brojna istra`ivanja i praksa poka-
zuju da su deca preoptere}ena.

- Mi smo tra`ili smanjenje
broja ~asova svaki put kada
smo dobijali predloge zakona
na razmatranje, ali na{e mi{lje-
nje nije uva`eno. Deca nisu
preoptere}ena, ona bi radila i
mnogo vi{e ukoliko ih ne{to in-
teresuje. Ali {est ili sedam ~aso-
va dnevno ovakve nastave, sa
nastavnikom koji diktira i pro-
verava ~injenice je neprimere-
no. Nije samo pitanje smanje-

nja fonda ~aso-
va, tu je jedno-
smenski rad,
druga~iji meto-
di~ki pristup...

To {to navodite svi
govore. Za{to se ni{ta ne
menja?

- Kod nas se nastavnici finan-
siraju po normi, dakle oni mora-
ju da imaju odre|eni broj ~aso-
va da bi dobili platu. Stru~na
dru{tva i svaki fakultet koji {ko-
luje nastavnike vr{e veliki priti-

sak da bude {to
vi{e „njihovih“ ~a-

sova, ali ne samo da
bi deca nau~ila bolje

gradivo, ve} da bi upo-
slili sve svoje nastavni-
ke. Jer ako ih budu
uposlili i oni }e imati

posla da {koluju stu-
dente. Nisam si-
gurna da }e prela-
zak na sistem fi-
nansiranja po
u~eniku, {to je

planirano od
2014, biti ura|en

kako treba, jer za to
treba mnogo priprema.

Pre svega, neophodan je odli~an
informacioni sistem. Svetska
banka je jo{ 2002. godine finan-
sirala izradu informacionog si-
stema u obrazovanju, ali o~i-
gledno nije bilo volje da se to
uradi. Dok ne budemo znali ta-

~an broj {kola, nastavnika i dece,
ne mo`emo da govorimo o raci-
onalizaciji. Finansiranje po u~e-
niku, a ne po nastavniku treba
da obezbedi promene o kojima
govorimo. Direktor {kole treba
da bude autonoman i odgovo-
ran za svoje odluke, a ne politi~-
ki name{tenik. Roditelji imaju
pravo da upisuju svoju decu u
{kolu za koju smatraju da je naj-
bolja, a {to vi{e dece ima {kola,
dobi}e vi{e para od dr`ave. Di-
rektor kao pravi doma}in onda
izabere najmanji broj najboljih
nastavnika kako bi njegova {ko-
la postigla vrhunske rezultate.
Svaki taj nastavnik treba da do-
bije dobru platu da bi bio moti-
visan. Cilj je da se sa {to manje
kvalifikovanih ljudi dobije {to
bolji rezultat, a ne da imate veli-
ki broj zaposlenih koji se zbog
male plate ne}e previ{e truditi
da dobro rade svoj posao. V. S.

Desanka Radunovi}, 
predsednica Nacionalnog prosvetnog saveta

Tra`imo 
smanjenje 
broja ~asova

Erste Banka je pro{irila namenu dosada{njeg
kredita za {kolovanje i finansiranje potreba
klijenata mla|e generacije objedinila u
novi „Kredit za mlade“. Osim
pla}anja {kolarine na visokim
{kolama i fakultetima, od sada
je pomo}u kredita za mlade
mogu}e platiti i kurseve,
seminare, radno-studijska
putovanja i druge aktivnosti
vezane za stru~no
usavr{avanje, kao i obuku i
polaganje voza~kog ispita. 

Kredit za mlade je dinarski, sa kamatnom
stopom koja je nekoliko procentnih poena nì a
nego kod standardnog gotovinskog kredita.

Maksimalan iznos kredita je 300.000 dinara,
a rok vra}anja 36 meseci. Jedna od

prednosti kredita za mlade je
mogu}nost uzimanja grejs perioda
do 48 meseci, tokom kojih se ne
otpla}uje glavnica, ve} samo kamata.  

U trenutku podno{enja zahteva
potrebno je da osoba ima manje od

30 godina kako bi mogla da koristi ovaj
kredit.

Pro{irena namena
dosada{njeg kredita 

za {kolarinu: od sada i 
finansiranje poha|anja 

kurseva i seminara, 
polaganja voza~kog 

ispita...  

INTERVJU
Stranci nisu kreatori reforme

Dokle se stiglo sa reformom gimnazija?
- Kroz IPA projekat 2009 trenutno se razvijaju standardi za op{te

srednje obrazovanje, a uveliko se radi i na konceptu zavr{nih ispita.
Dobijen je jo{ jedan evropski projekat, kroz koji }e se raditi promena

planova i programa op{teobrazovnih sadr`aja, ne samo u
gimnazijama, ve} i u srednjim stru~nim {kolama, kao i mo-
dernizacija plana i programa u osnovnoj {koli. Deo tog pro-
jekta je posve}en obuci nastavnika.

Ko }e za to biti zadu`en? 
- Glavni nosilac aktivnosti su zavodi, na{i nastavnici,

univerzitetski profesori i drugi stru~njaci. Strani eksperti sa-
mo pru`aju stru~nu pomo} i rukovode projektom. 

N

Projekat 
IDEAL

Foto: 
Aleksandar Papaji}

Kreativna drama kao u~enje za `ivot

Desanka Radunovi}

Na{e argumente 
niko nije osporio

Foto: Danas
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Vatra se gasi vatrom, re}i }e neki imaju}i u vidu
da uprkos finansijskoj krizi EU sve vi{e investi-
ra u obrazovanje. Tako je Evropska komisija ne-
davno predstavila svoj vi{egodi{nji finansijski
okvir (2014 - 2020), koji predla`e pove}anje iz-
dvajanja za nauku i obrazovanje za ~ak 70 odsto. 

^injenica da se ve}ina evropskih zemalja
prosto utrkuju ne bi li privukli {to vi{e stranih
studenata i, {to je najva`nije, zadr`ali ih i po za-
vr{etku studija, ne treba da ~udi ako se ima u vi-
du da je Evropi kao i ostatku sveta potrebna vi-
sokoobrazovana radna snaga. 

Studentska migracija bele`i procvat u Evropi,
pokazuje statistika. Prema podacima Uneska, vi{e
od 850.000 studenata koji nisu sa Starog kontinen-
ta upisali su studije u Evropi 2010, {to je znatno po-
ve}anje u odnosu na 660.000, zabele`eno 2005.
Evropske zemlje, me|utim, za razliku od destina-
cija poput Australije, Kanade i SAD, gde je lak{e
ste}i dr`avljanstvo, a gde se nudi i vi{e prilika za so-
cijalnu mobilnost, suo~avaju se sa problemom da
zadr`e studente po sticanju diploma. „Veliki broj
studenata odlazi na studije u inostranstvo, {to je re-
zultat strate{kog planiranja karijere. Oni, me|u-
tim, nisu zainteresovani za stalno nastanjenje u
Evropi“, isti~e Vei [en, saradnik za Kinu na fakul-
tetu Eska za menad`ment u Francuskoj.  

Iako pojedine evropske dr`ave prirodno pri-
vla~e studente iz specifi~nih zemalja, primer
Francuske, koja u`iva popularnost me|u Afri-
kancima iz dr`ava francuskog govornog pod-
ru~ja, ostale zemlje na sve na~ine nastoje da se
nametnu me|u strancima. 

Prema podacima za ovu godinu koje je obja-
vila nevladina organizacija Migrej{en polici
grup, upore|ene su strategije i stopa uspeha u

pet evropskih zemalja - Nema~ka, Francuska,
Britanija, Holandija i [vedska - po kriterijumu
privla~enja i zadr`avanja neevropskih studena-
ta. Utvr|eno je, na primer, da Holandiji polazi za
rukom da i nakon zavr{etka studija zadr`i mlade
stru~njake u zemlji. Ne samo zbog dobrog siste-
ma vrednovanja diploma, ve} i zbog lak{ih biro-
kratskih procedura. 

Ipak, na pitanje da li bi ostali u zemlji gde za-
vr{avaju doktorske studije oni koji su iz Holan-
dije, izjasnili su se da bi ostali za razliku od stu-
denata iz Francuske ili Britanije. Nivo jezi~ke
spretnosti me|u stranim studentima ve}i je u
Britaniji, Francuskoj i Nema~koj nego u [ved-
skoj, jer je jezik kojim se govori u prve tri zemlje
rasprostranjeniji u svetu.

Iako svih pet zemalja nude programe na en-
gleskom jeziku, ̀ ivot u Nema~koj ili Francuskoj
~ini se da je u neku ruku te`i bez znanja nacio-
nalnih jezika. Ipak, to ne umanjuje procenat stu-
denata spremnih da ostanu na du`i period -  pet
ili vi{e godina po zavr{etku studija.  

Prema novom zakonu, svr{enim studentima
iz inostranstva u Nema~koj dato je vi{e vremena
da prona|u zaposlenje - 18 umesto 12 meseci, a
i sticanje stalnog boravka je mnogo lak{e naro-
~ito ako pri tom te~no govore nema~ki jezik. 

Na kraju krajeva za ve}inu studenata od pre-
sudnog zna~aja prilikom odlu~ivanja gde }e stu-
dirati jeste reputacija univerziteta i program stu-
diranja.  I. [. M.

POGLEDI

Kome
ponavljanje
razreda koristi
Pi{e: Du{ica Malini}

Poslednjih nedelja u na{im medijima posebno je aktuelna pri~a o ozbiljnom, ali dugo
vremena marginalizovanom fenomenu koji se zove ponavljanje razreda. Povod za raspravu
u stru~nim krugovima jeste podatak da je Organizacija za ekonomsku saradnju i razvoj
(OECD) predlo`ila zemljama Evropske unije da ukinu ponavljanje razreda, uz obrazlo`enje
da je ova mera neefikasna i ekonomski neisplativa. 

U nekim zemljama Evrope ve} se mogu ~uti prve reakcije na ovu preporuku, a nisu
izostali ni komentari stru~ne javnosti u Srbiji. Ponovo se name}e pitanje da li je ponavljanje
razreda smislena mera? Ako jeste, postavlja se pitanje za koga: u~enika, roditelja,
nastavnika, {kolu ili dr`avu?

Sedamdesetih godina pro{log veka ponavljanje razreda je opa`eno kao goru}i svetski
problem, a iznala`enje na~ina za suzbijanje ove pojave smatrano je zadatkom visokog
prioriteta. U nekim zemljama preduzete su odre|ene mere, ponavljanje je ukinuto, a
omogu}eno je automatsko prevo|enje u~enika u naredni razred ili prevo|enje pod
odre|enim uslovima. U tom periodu i u na{oj zemlji obrazovna zajednica intenzivno je
razmatrala opravdanost, efikasnost i isplativosti ponavljanja razreda. Su~eljavanje mi{ljenja
i stavova razli~itih obrazovnih eksperata podelilo je  stru~nu javnost na one koji podr`avaju
ponavljanje i one koji su protiv njega. Obe grupe su svoje stavove potkrepile jakim
argumentima. 

Oni koji su zagovarali ponavljanje smatrali su da u~enicima ne treba povla|ivati u
neznanju i da im ne treba dozvoliti da se provla~e kroz {kolu, jer im se tako `ivot uni{tava
vi{e nego ponavljanjem. Osim toga, ponavljanje slu`i da se za{tite vredni i marljivi u~enici,
pa bi ukidanje ponavljanja zna~ilo da {kola i dr`ava otvoreno podr`avaju lenjivce i
neradnike. Kona~no, za pristalice ove mere svrha ponavljanje vi|ena je u o~uvanju kvaliteta
znanja i autoriteta {kole i nastavnika.

Protivnici ponavljanja smatrali su da je ova mera u suprotnosti sa osnovnim pedago{kim
na~elima, a kao glavni argument za njeno ukidanje navodili su podatak da ponavljanje ne
daje o~ekivane  rezultate. Ve}ina u~enika u ponovljenom razredu ne nau~i ni{ta vi{e nego
{to je ranije znala, a pritom se suo~ava sa brojnim, negativnim posledicama kao {to su:
gubitak poverenje u sopstvene sposobnosti, sni`avanje samopo{tovanja, povla~enje u sebe
i socijalna izolovanost, otpor prema autoritetu, opa`anje {kole kao nemotivi{u}e sredine za
u~enje. Po{to gotovo ni{ta vi{e ne nau~e, na gubitku su i nastavnici, jer uzalud tro{e svoje
resurse trude}i se po drugi put da ponovce nau~e jedno
te isto. Na kraju, ponavljanjem razreda pove}avaju se
tro{kovi {kolovanja, pa je, dugoro~no gledano, pored
u~enika, njegove porodice, nastavnika i dr`ava na
velikom gubitku. Pitanje je, za koga ponavljanje ima
smisla ako niko nije na dobitku. 

I posle vi{e od tri decenije pomenuti argumenti nisu
izgubili na svojoj aktuelnosti. I danas u na{oj obrazovnoj
zajednici postoje oni koji su za ukidanje i oni koji nisu za
ukidanje ove mere. Ipak, prema podacima nekih
istra`ivanja, ve}ina nastavnika, bez obzira kojoj grupi
pripada, saglasna je da broj ponovaca u osnovnoj {koli
nije realan, da treba da ih bude znatno vi{e, ali da iz
razli~itih razloga veliki broj u~enika ne ponavlja. 

Ponavljanje razreda ~esto vodi ka otu|ivanju u~enika od {kole, pa u nekim slu~ajevima i
njenom napu{tanju. Iz perspektive nastavnika, ponavljanje razreda naj~e{}e je vi|eno kao
posledica u~eni~ke lenjosti i nezainteresovanosti za {kolu. Mnogi nastavnici isti~u da za
slabe u~enike u~enje nije „in“ Ipak, mora se postaviti pitanje, za{to u~enici nisu
zainteresovani i motivisani za nastavu? Da li je problem neuspeha samo posledica njihovih
individualnih potencijala? Da li se izostanak interesovanja u~enika mo`e posmatrati delom
i kao posledica stru~ne i pedago{ke nekompetentnosti nastavnika? Ili je
nezainteresovanost u~enika za nastavu proizvod neizazovnog, nefunkcionalnog i
obimnog gradivo koje nije podr`ano adekvatnom metodi~kom aparaturom? Tek, za
ponavljanje razreda ne mo`e biti odgovoran samo u~enik, jer u nastavnom procesu on ne
obrazuje samog sebe. Odgovornost za ponavljanje treba da snosi i nastavnik, jer je
obrazovanje interaktivan proces u kome je uloga nastavnika jasno apostrofirana.
Odgovornost je i na dr`avi koja mora da uskladi obrazovnu politiku sa zahtevima
savremenog dru{tva u kome su jasno definisane nove uloge i identiteti u odnosu na vreme
koje je iza nas. Modernizacija nastavnog procesa mo`e uticati na smanjenje broja
neuspe{nih u~enika. 

Dosada{nja profesionalna iskustva u oblasti obrazovanja nisu me uverila  u prednosti
primene ponavljanja  razreda, ni na makro, ni na mikro nivou. Verujem da }e ponavljanje
razreda jo{ neko vreme biti deo na{e regulative, jer pre nego {to se zakon promeni,
neophodno je ispitati uobi~ajene pretpostavke i uverenja o ovom fenomenu. Pa`nju treba
usmeriti na ve} postoje}a sistemska re{enja pomo}i neuspe{nim u~enicima u {koli. Tu na
prvom mestu mislim na dopunsku nastavu, koja se u mnogim {kolama ne odr`ava, a ako se
odr`ava, onda je to na isti na~in kao i redovna nastava samo sa manjim brojem u~enika. Jo{
pre nekoliko decenija utvr|eno je da dopunska nastava ne ispunjava svoju funkciju, ali,
na`alost, ni{ta nije u~injeno da se ova praksa promeni. Jedno od novijih sistemskih re{enja je i
izrada individualnih obrazovnih planova (IOP) za u~enike koji imaju te{ko}e u savladavanju
nastavnog gradiva, ali u praksi ~esto nastavnici, stru~ni saradnici i roditelji imaju problem u
njegovoj primeni.  Tako|e, moramo imati u vidu da na~ini, ponu|eni modeli i alternative koje
su neke druge zemlje odabrale za re{avanje ovog problema, ne mogu biti direktno preslikani
u na{ {kolski sistem. Njihova adaptacija mora biti su{tinska, ne formalna, kako ne bismo dobili
samo dobre teorijske konstrukte, ve} odr`iva re{enja u praksi od kojih korist imaju svi. 

Autorka je istra`iva~ saradnik na Institutu za pedago{ka istra`ivanja u Beogradu 

Ponavljanje razreda ~esto 
vodi ka otu|ivanju u~enika 
od {kole, pa u nekim
slu~ajevima i njenom
napu{tanju. Iz perspektive
nastavnika, ponavljanje
razreda naj~e{}e je vi|eno kao
posledica u~eni~ke lenjosti i
nezainteresovanosti za {kolu

[KOLARINE U EVROPI 
Na univerzitetima u Austriji {kolarinu ne pla}aju stu-
denti iz EU, [vajcarske i slabo razvijenih zemalja. Ostali
pla}aju {kolarinu od 336 evra po semestru. Svi studenti
su u obavezi da pla}aju ~lanarinu od 16.89 evra po se-
mestru za ~lanstvo u Austrijsku studentsku uniju. 

Univerzitetsko obrazovanje u Danskoj je besplatno
za studente iz EU i [vajcarske. Za ostale {kolarina iznosi
od 6.000 evra do 16.000 evra po godini. Stipendije su
dostupne i za studente iz EU zemalja i neevropskih stu-
denata. 

Bez obzira na nacionalnost, {kolarina za ba~elor di-
plome i doktorske programe u Finskoj se ne pla}a. Isto
va`i i za ve}inu master programa za Fince, studente iz EU i
[vajcarske.  

Francuska je jedna od najpopularnijih zemalja i
ima veoma pristupa~ne {kolarine, koje se kre}u u prose-
ku izme|u 150 i 550 evra po semestru za ba~elor diplo-
me, dok su {kolarine jo{ ni`e za master i doktorske pro-
grame. 

Nema~ka je, tako|e, jedna od zemalja koja ula`e
zna~ajna sredstva u obrazovanje. Iznos {kolarine zavisi
od federalne dr`ave i kre}e se od 50 do maksimum 500
evra po semestru. 

Studentske {kolarine u Italiji zavise od univerzite-
ta i prihoda porodice studenta. Isto va`i i za studente iz
EU i [vajcarske. Na dr`avnim univerzitetima godi{nja
{kolarina iznosi izme|u 150 i 3.500 evra u zavisnosti (od
primanja porodice) i `eljenog univerziteta. Studiranje
na privatnim univerzitetima ko{ta i do 16.000 evra go-
di{nje. 

Studiranje u Holandiji za studente iz zemalja EU iz-
nosi 1.771 evra, dok je iznos za studente iz zemalja ko-
je nisu ~lanice Unije dosti`e 8.000 evra. 

Visoko obrazovanje u Norve{koj se smatra besplat-
nim za sve, iako na dr`avnim univerzitetima studenti
moraju da izdvoje male sume po semestru koje se kre}u
od 39 do 79 evra.   

Britanija je veoma dugo va`ila za zemlju sa vrlo ni-
skom cenom {kolarine. Vlada u Londonu nedavno je do-
zvolila univerzitetima da podignu cene studiranja. U Bri-
taniji postoje dve tarife u zavisnosti od toga da li ste do-
ma}i ili strani student. U prvu grupu spadaju ne samo
Britanci, ve} i studenti iz EU i [vajcarske, a za njih va`i ce-
na od 4.200 evra do maksimum 10.000 evra po godini.
Studenti koji ne pripadaju prvoj grupi pla}aju od 4.200
evra do ~ak 21.000 po godini. 

Studentska migracija bele`i procvat u Evropi 

Holandija laka za integraciju, 
Nema~ka nudi ustupke

Univerzitet u Bolonji
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Reprezentativni primer za klijente **

Vrsta kredita Potro{a~ki kredit u dinarima

Valuta kredita RSD

Kriterijum za 
Nema kriterijuma za indeksiranje

indeksiranje

Iznos profakture 200.000 RSD 400.000 RSD 800.000 RSD

Iznos kredita 200.000 RSD 400.000 RSD 800.000 RSD

Period otplate 24 meseca 48 meseci 60 meseci

Mese~na rata 10.020 RSD 11.824 RSD 20.469 RSD

Kamatna stopa 
19,97% fiksna

9,97% fiksna, prvih 24 meseca a nakon
(na godi{njem nivou) toga 6M BELIBOR + 9%, promenljiva*

EKS (na
21,43% 20,70% 20,55%

godi{njem nivou)

Tro{kovi koji padaju na teret korisnika, poznati su u trenutku ogla{avanja i 
ulaze u obra~un efektivne kamatne stope

Naknada za obradu 
2.000 RSD 4.000 RSD 8.000 RSD

kreditnog zahteva

3 menice 150 RSD 150 RSD 150 RSD

Tro{ak 
205 RSD 205 RSD 205 RSDKreditnog biroa

Reprezentativni primer za klijente **

Vrsta kredita Potro{a~ki kredit indeksiran u evrima

Valuta kredita EUR

Kriterijumi za 
U dinarskoj protivvrednosti po srednjem kursu NBS

indeksiranje

Iznos profakture 1.500 EUR 4.000 EUR 7.000 EUR

Iznos kredita 1.050 EUR 2.800 EUR 4.900 EUR

U~e{}e 450 EUR 1.200 EUR 2.100 EUR

Period otplate 24 meseca 48 meseci 84 meseci

Mese~na rata 49,66 EUR 74,38 EUR 87,73 EUR

Kamatna stopa na 
13,20%, fiksna

13,20%, fiksna prvih 24 meseca a nakon 
godi{njem nivou toga 6M EURIBOR + 12,20%, promenljiva*

EKS (na 
14,69% 13,88% 13,60%

godi{njem nivou)

Tro{kovi koji padaju na teret korisnika, poznati su u trenutku ogla{avanja i 
ulaze u obra~un efektivne kamatne stope

Naknada za obradu 
10,50 EUR 28 EUR 49 EUR

kreditnog zahteva

3 menice 150 RSD 150 RSD 150 RSD

Izve{taj 
205 RSD 205 RSD 205 RSD

Kreditnog biroa

Kreditni 
proizvodi 
Banca Intesa 
za lagodnije 
finansiranje
tro{kova 
{kolovanja

Bilo da je re~ o finansiranju
obrazovnih usluga ili kupovini
neophodnog {kolskog pribora,
kreditni proizvodi Banca Intesa
omogu}i}e gra|anima da navedene
tro{kove izmiruju postepeno, bez
naglog optere}ivanja ku}nog
bud`eta. Za pla}anje obrazovnih
usluga, klijentima Banca Intesa na
raspolaganju su potro{a~ki krediti sa
ili bez valutne klauzule. Dinarski
potro{a~ki kredit gra|anima je
dostupan bez u~e{}a u iznosu do
800.000 dinara, sa rokom otplate do
60 meseci i uz kamatnu stopu koja je
u prva 24 meseca fiksna i za klijente
banke iznosi 19,97 odsto na
godi{njem nivou, a po isteku ovog
perioda defini{e se kao {estomese~ni
belibor plus 9 odsto. Potro{a~ki
zajam indeksiran u evrima Banca
Intesa plasira u iznosu do 8.000 evra
uz minimalno u~e{}e od 30 odsto od
iznosa profakture i sa rokom otplate
do 84 meseca. Kamatna stopa za ovaj
kreditni model je tako|e fiksna u
prva 24 meseca otplate i iznosi 13,20
odsto na godi{njem nivou za klijente
banke, dok se posle ovog perioda
obra~unava kao {estomese~ni
euribor plus 12,20 odsto. Pri
apliciranju za potro{a~ke kredite
potrebno je prilo`iti predra~un
obrazovne ustanove, a Banka }e po
odobrenju kreditnog zahteva izvr{iti
prenos sredstava na ra~un te
institucije.

Tako|e, posle sezone godi{njih
odmora nabavka ud`benika i
potrebnog {kolskog pribora za veliki
broj porodica predstavlja zna~ajan
tro{ak. Kako bi klijentima obezbedila
kupovinu pod najpovoljnijim
uslovima, Banca Intesa je uspostavila
poslovnu saradnju sa najboljim
trgovcima u zemlji, te korisnici
kreditnih kartica Banke imaju
mogu}nost da na vi{e od 2.500
prodajnih mesta {irom zemlje
pla}aju robu i usluge na do 12
jednakih mese~nih rata bez kamate.

*    Kamatna stopa se uskla|uje 25. maja i 25. novembra sa vredno{}u 6M BELIBOR
poslednjeg dana u prethodnom mesecu (april / oktobar) i primenjuje se za naredni
{estomese~ni period. Visina kamatne stope prilikom pu{tanja kredita u te~aj utvr|uje se
na bazi vrednosti 6M BELIBOR, koja se primenjuje za teku}i {estomese~ni period. Prilikom 

iskazivanja kamatne stope uzet 6M BELIBOR na dan 30. 04. 2012. godine koji iznosi 10,97%.
** Fizi~ko lice koje prima platu ili penziju preko teku}eg ra~una u Banca Intesa.

*    Kamatna stopa se uskla|uje 25. maja i 25. novembra sa vredno{}u 6M EURIBOR
poslednjeg dana u prethodnom mesecu (april / oktobar) i primenjuje se za naredni
{estomese~ni period. Visina kamatne stope prilikom pu{tanja kredita u te~aj utvr|uje se
na bazi vrednosti 6M EURIBOR, koja se primenjuje za teku}i {estomese~ni period. Prilikom
iskazivanja kamatne stope uzet 6M EURIBOR na dan 30. 04. 2012. godine koji iznosi 1%.

** Fizi~ko lice koje prima platu ili penziju preko teku}eg ra~una u Banca Intesa.
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VESTI IZ OBRAZOVANJA
NACIONALNI PROSVETNI SAVET }e na pr-
voj narednoj sednici, posle letnje pauze, oko
10. septembra, razmatrati predlog standarda
kompetencija direktora, koji je pripremio Zavod za
unapre|ivanje obrazovanja i vaspitanja. Nakon usvajanja
tog dokumenta sledi izrada pravilnika o licenciranju di-
rektora, a nezvani~no se procenjuje da taj posao ne}e po-
~eti pre novembra. 

ZAVOD ZA UNAPRE\IVANJE OBRAZOVANJA I VASPITANJA raspisao je kon-
kurs „Saznali na seminaru i primenili u praksi 2012“, namenjen zaposlenima
u obrazovanju radi promovisanja primene programa stalnog stru~nog usavr-
{avanja. Konkurs je otvoren do 30. septembra. Deset najuspe{nijih radova bi-
}e prezentovano u elektronskoj bazi na sajtu Zavoda, a tri izabrana rada bi}e
nagra|ena. 

NACIONALNI PROSVETNI SAVET formirao
je komisiju za definisanje stru~nih kompeten-
cija nastavnika. NPS }e u saradnji sa Nacio-
nalnim savetom za visoko obrazovanje defi-
nisati inicijalno obrazovanje nastavnika, ko-
je treba da se sastoji iz struke, metodike stru-
ke i pedago{ko-psiholo{kog obrazovanja. Cilj
je da se defini{u sadr`aji i me|usobni odnosi
pojedinih delova. Komisija }e sara|ivati u
svom poslu sa stru~nim dru{tvima i nastav-
ni~kim fakultetima. 

MINISTARSTVO PROSVETE I NAUKE je u okviru projekta „Pru`anje unapre-
|enih usluga na lokalnom nivou“, a u saradnji sa Centrom za interaktivnu pe-
dagogiju i Fondom za otvoreno dru{tvo Srbija pokrenulo program „I roditelji
se pitaju“. Od oktobar 2011. do  marta 2012. ovaj program se realizuje u pet
op{tina: Vra~ar, Savski venac, Zvezdara, Obrenovac i Po`ega. Od septembra je
planirano pro{irenje inicijative i na druge sredine: Zaje~ar, U`ice, Kragujevac,
Vranje, i beogradska op{tina Zemun.  

Koja prava i obaveze imaju u~enici, a koja
nastavnici, kako se |aci ocenjuju, kako se biraju
ud`benici, samo su neka od pitanja koja interesuju
roditelje, a na koja uglavnom nemaju ta~ne
odgovore. Evaluacija,
standardi postignu}a, ishod
obrazovanja, ogledi,
samovrednovanje - o tome
se poslednjih godina dosta
govori, ali ve}ina roditelja,
~ak i oni u predstavni~kim
telima, ne znaju {ta ovi
termini zna~e. 

Odgovore na sve
navedene dileme roditelji
sada mogu da prona|u u
svojevrsnom vodi~u kroz
sistem obrazovanja i
vaspitanja, koji je uradilo
Ministarstvo prosvete i nauke. 

Publikacija „Niko kao vi!
Vodi~ za roditelje kroz sistem
obrazovanja i vaspitanja“ je
namenjena roditeljima ~ija
deca poha|aju pripremni
pred{kolski program ili su u
osnovnoj ili srednjoj {koli. Ona treba da informi{e
roditelje o obrazovnom sistemu, naporima koji se
ula`u da bi se on osavremenio, ali i da uka`e
roditeljima na koji na~in mogu da postanu aktivni
u~esnici u ̀ ivotu {kole. Dakle, da ih ohrabri, pokrene
i osna`i da budu aktivni i odgovorni u procesu

obrazovanja njihove dece, da podr`e decu da
preuzmu odgovornost, da zahtevaju da se njihova,
kao i prava njihove dece po{tuju, ali i da tra`e visok
kvalitet obrazovanja za sve u~enike. 

Vodi~ „Niko kao vi!“ }e
preko {kolskih uprava
dobiti sve pred{kolske
ustanove, osnovne i
srednje {kole na svojoj
teritoriji. Tako|e, bi}e
prosle|en i roditeljima 
u okviru inicijative 
„I roditelji se pitaju“, 
kao i partnerskim
organizacijama civilnog
dru{tva. Publikacija se
nalazi na sajtovima
Ministarstva prosvete,
nauke i tehnolo{kog
razvoja, DILS projekta i
Centra za interaktivnu
pedagogiju.

Vodi~ za roditelje

Slu~ajni prolaznici
Iako zakonska regulativa prepoznaje va`nost

u~e{}a roditelja u obrazovnom sistemu, 
{kolska praksa pru`a druga~iju sliku. Roditelji
uglavnom imaju sporednu ulogu u {kolskom

`ivotu, a komunikacija sa {kolom svodi se 
na povremeno informisanje o napredovanju

njihove dece. Brojna istra`ivanja potvr|uju 
da su roditelji „slu~ajni prolaznici“ umesto

partneri u obrazovnom procesu. 

Profesionalna 
orijentacija 
u 400 {kola 
Da bi osposobili mlade da promi{ljeno i
realno odlu~e o izboru budu}eg zani-
manja i da planiraju svoju karijeru, Or-
ganizacija za me|unarodnu saradnju
Nema~ke (GIZ), u saradnji sa ministar-
stvima prosvete i omladine i sporta po-
krenula je program profesionalne ori-
jentacije. U njemu je do sada u~estvova-
lo vi{e od 21.000 u~enika iz 232 osnov-
ne {kole u Srbiji, a od ove {kolske godine
program }e se sprovoditi i u svim beo-
gradskim i jo{ 200 osnovnih {kola. 

- Ovaj program je specifi~an po to-
me {to nije namenjen samo maturan-
tima, ve} i u~enicima sedmog razreda,
jer je to vreme kada deca treba da po~-
nu da razmi{ljaju o svojim profesional-
nim interesovanjima, kako bi na kraju
osmog razreda donela pravu odluku.
Dakle, oni |aci koji su uklju~eni u pro-
gram u sedmom, ima}e ga i u osmom
razredu - obja{njava Marija Radova-
novi}, projektna menad`erka GIZ-a. 

Program se sastoji od 30 ~asova ra-
dioni~arskog rada i 15 ~asova namenje-
nih obilasku preduze}a. Tokom pro{le
{kolske godine deca su posetila firme
koje su bile zainteresovane za saradnju
sa {kolama, a namera je da se taj spisak
uskoro pro{iri, kako bi u~enici mogli da
upoznaju preduze}a iz razli~itih bran{i. 

Program profesionalne orijentacije
se sprovodi i u 26 kancelarija za mlade,
ali je pre svega namenjen srednjo{kol-
cima. U sprovo|enje programa su
uklju~eni studenti Filozofskog i FPN-a iz
Beograda koji obavljaju stru~nu praksu
kao ~lanovi tima za profesionalnu ori-
jentaciju. Od idu}e godine program }e
biti pro{iren u jo{ 120 kancelarija za
mlade koje }e ponuditi usluge karijer-
nog informisanja mladih. D. D.
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